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اقتصادی

الزامات مبادله موافقتنامه طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای 

  دستگاههای اجرایی مستند به مواد 22 و 23 قانون برنامه و بودجه مکلفند برای 
مبادله موافقت نامه طرحهای عمرانی براساس آیین نامه ماده 23 قانون مذکور که به 
تصویب هیات محترم وزیران رسیده است عمل کنند . برای مبادله موافقت نامه های 
طرحهای تملک دارایی های سرمایه ای این طرحها بایست دارای مطالعات توجیهی فنی 
، اقتصادی، مالی و زیست محیطی باشند که این مطالعات توسط دستگاه اجرایی انجام و 

به تایید سازمان برنامه و بودجه می رسد .
  مطالعات فنی : امکان پذیری اجرای طرح را مطالعه می کند
  مطالعات مالی : تامین اعتبار طرح را مد نظر قرار می دهد .

  مطالعات زیست محیطی : سازگاری طرح با محیط زیست را بررسی می کند .
  مطالعات اقتصادی :توجیه اقتصادی طرح را مطالعه می کند به این معنی که بررسی 
می کند طرح از نظر اقتصادی سودآور است یا نه و می تواند هزینه های خود را طی مدت 

معقولی مستهلک نموده و سودی هم عاید دولت نماید یا نه .
از طرف دیگری می دانیم که طرحهای تملک دارایی سرمایه ای یا انتفاعی هستند یا 

غیر انتفاعی و یا مطالعاتی .
طرح مطالعاتی :طرحی است که معمولاً برای تولید علم و یا احداث تاسیسات و 

مستحدثات انجام می شود .
  طرح انتفاعی : طرحی است که باید هزینه های خود را طی مدت معقولی مستهلک 

نماید و علاوه بر آن سودی هم عاید دولت نماید .
  طرح غیر انتفاعی : طرحی است که به منظور ارائه خدمات به جامعه اجرا می شود 
و هدف آن استهلاک هزینه ها و کسب سود نیست لذا اینگونه طرحها فاقد توجیه 
اقتصادی هستند و باید توجیه اجتماعی داشته باشند مثل احداث بیمارستهانهای دولتی 

، مدارس دولتی ، دانشگاههای دولتی و ...
پس مطالعات توجیهی طرحهای تملک دارایی سرمایه ای صرفاً مطالعات اقتصادی 
نیست بلکه گاهی مطالعات توجیهی اجتماعی است که نوعی سرمایه گذاری بلند مدت 

در جامعه است که سطح فرهنگ جامعه را تحت تاثیر خود قرار می دهد .
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

ردپای رانت های پیدا و پنهان در خصوصی سازی 

چرا خصوصی سازی باید تعطیل شود؟
نایب رییس اتاق ایران و چین گفت:»پروسه خصوصی سازی در ایران باید تا زمان 

بازتعریف جایگاه بخش خصوصی در اقتصاد تعطیل شود.«
 مجیدرضا حریری  در گفتگو با خبرآنلاین اظهارداشت:»سیاست خصوصی سازی 
در ایران طی سال های اخیر هیچ گاه نتوانسته است منجر به بهبود وضعیت بخش 

خصوصی و افزایش سهم این بخش از اقتصاد منجر شود.«
 وی افزود:»در حالی که صد میلیارد دلار از اموال دولت در سال های اجرای سیاست 
خصوصی سازی واگذار شده است، اما سهم بخش خصوصی از اقتصاد نه تنها تغییری 
نکرده بلکه بخش قدرتمندتری از دولت روی کار آمده است که اتفاقا رقابت با آن در توان 

بخش خصوصی نیست.«
 این فعال اقتصادی در توضیح این مطلب افزود:» اگر بخواهیم درستی با نادرستی 
واگذاری را مورد بررسی قرار دهیم باید این نکته را توجه کنیم که آیا خصوصی سازی به 

موقع و پس از اجرای پیش نیازهای لازم اتفاق افتاد.«
 حریری عنوان کرد:»ما قبل از اینکه وارد بحث خصوصی سازی شویم باید سیاست 
هایی مبنی بر آزادسازی اقتصاد را اجرایی می کردیم تا سه مولفه رقابتی شدن، شفافیت 
و آزادسازی اقتصاد را تجربه کنیم و پس از آن وارد مرحله واگذاری می شدیم اما در 
عمل بدون طی پیش نیازهای لازم وارد این مرحله شدیم و نتیجه این شد که امروز با 
وجود واگذاری صد میلیارد دلار از اموال دولت هنوز بخش خصوصی ، بخشی ضعیف و 

حاشیه مانده در اقتصاد است.«
او گفت:» وقتی عقلای قوم به این نتیجه رسیدند که مدیریت دولتی نمی تواند پیش 
برنده اهداف توسعه ای در کشور باشد، اجرای سیاست خصوصی سازی در دستور کار 
قرار گرفت اما در عمل به جای آنکه رقابتی شدن اقتصاد مورد توجه باشد، دیدیم که 
خصوصی سازی در نقش ابزاری برای کسب درآمد و تسویه بدهی و رد دیون ظاهر شد 

و نتیجه این شد سهم بخش خصوصی از این واگذاری ها کمتر از 10 درصد باشد.«
عضو اتاق بازرگانی تهران خاطرنشان کرد:»در چنین شرایطی دیدیم که بنگاه ها از 
دست دولت خارج شدند و در اختیار بخشی قرار گرفتند که دیگر نه پاسخگو بودند و نه 

نظارت های لازم بر آنها صورت می گرفت.«
 او با تاکید بر اینکه سه بخش در قانون اساسی به رسمیت شناخته شده که شامل 
بخش خصوصی، دولتی و تعاونی است،متذکرشد:» اما امروز با با بخشی بزرگ و قدرتمند 

روبرو هستیم که اصلا در قانون اساسی نیز جایگاهی برایش تعریف نشده است.«
حریری این بخش را بخش عمومی یا شبه دولتی ذکر کرد و گفت:»برخی از آن به 
عنوان بخش خصولتی یاد می کنند و برخی نام دیگری بر آن می گذارند اما هر چه 

هست، این بخش برابر خدا هم جوابگو نیست.«
او با اشاره به اینکه در سال های پایانی فعالیت دولت دهم،اتاق بازرگانی قطعنامه ای 
صادر شد،یادآورشد:» در آن قعطنامه از دولت خواستیم روند خصوصی سازی را متوقف 

کند،چرا که واگذاری در این قالب رانتی بیش نیست.«
 این فعال بخش خصوصی با تاکید بر عملکرد مناسب دولت یازدهم در حوزه خصوصی 
سازی خاطرنشان کرد:»همین که وزارت امور اقتصادی و دارایی روند خصوصی سازی 
را کند کرد و واگذاری ها در قالب رد دیون را به حداقل رساند، اتفاق مهمی بود. حالا 
نیز لازم است علاوه بر توقف اجرای سیاست خصوصی سازی در آستانه فعالیت دولت 

دوازدهم ، بازنگری نقش بخش خصوصی در اقتصاد در دستور کار قرار گیرد.«
او گفت:»باید شبه دولتی ها پایشان را از اقتصاد بیرون بگذارند تا اقتصاد بتواند نفسی 
تازه کند. در عین حال بازنگری در واگذاری های صورت گرفته به بخش های غیر دولتی 

نیز امری ناگزیر و الزامی است.«
 او با تاکید بر اینکه اقتصاد ایران بیش از هز زمان دیگر به شفافیت نیاز دارد، اضافه 
کرد:»متاسفانه ما از رانت های پیدا و پنهان فراوانی رنج می بریم و این شکل خصوصی 

سازی نیز دشواری های ما را بیش از پیش افزایش داده است.« 

مشاور وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

بازار مسکن مصرفی امسال رونق می گیرد
مشاور وزیر راه و شهرسازی گفت: با توجه به تقاضای ایجاد شده برای واحدهای 

مسکونی ارزان قیمت و مصرفی، معاملات این بخش امسال رونق می گیرد. 
حسین عبده تبریزی درباره زمان ایجاد رونق در بازار مسکن گفت: در سال جاری آنچه 
می تواند رونق معاملات را رقم بزند، نوعی از تقاضا است که به دنبال واحدهای مسکونی 

متراژ کوچک و ارزان قیمت شکل می گیرد.
مشاور وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: تقاضای رونق ساز شامل گروه های خانه اولی و 
متقاضیان خرید واحدهای نوسازشده در بافت فرسوده، می شود. این نوع تقاضا وارد بازار 

شده، اما بازار خانه های لوکس و گران قیمت همچنان در رکود است.
وی تصریح کرد: با توجه به تقاضاهای ایجادشده برای واحدهای ارزان قیمت وکوچک، 
بازار معاملات این واحدهای مصرفی امسال رونق می گیرد. وضعیت در بازار واحدهای 
گران قیمت و لوکس مسکونی و همچنین واحدهای تجاری، به گونه ای است که فعلا 

ایجاد رونق در این بازارها انتظار نمی رود.
این اقتصاددان با بیان اینکه در حال حاضر، بازار مسکن از ناحیه تقاضای خانه اولی ها، 
ساکنان بافت های فرسوده و سایر خانوارهای بدمسکن قابلیت رسیدن به رونق دارد، اظهار 
داشت: لازم است نگاه کلی به بازار مسکن به جزئی نگری با معیار دو دسته آپارتمان های 
»لوکس« و »کوچک متراژ مصرفی« تغییر کند تا امکان تحلیل دقیق از شرایط بازار و 
همچنین نوع رونق قابل تحقق در بازار مسکن فراهم شود. بنابراین در مقطع زمانی فعلی 

امکان رونق در کل بازار مسکن وجود ندارد.
عبده تبریزی خاطرنشان کرد: به 2 دلیل »کاهش آهنگ رشد جمعیت« و »کاهش 
مهاجرت در تهران«، انتظار رونق از جنس ایجاد تقاضای هجومی در بازار مسکن منتفی 
است و جنس رونق قابل تحقق در بازار مسکن در مقطع زمانی فعلی از نوع خرید 

واحدهای مصرفی است.
وی افزود: مطابق با نتایج سرشماری نفوس و مسکن سال ۹۵، جمعیت تهران با ۵ 
درصد رشد از ۸ میلیون و 2۹3 هزار نفر در سال ۹0 به ۸ میلیون و۷3۷ هزار نفر در 
سال ۹۵ نفر رسیده است. این درحالی است که نرخ رشد جمعیت در سال ۹0 نسبت 
به سال ۸۵ که جمعیت تهران ۷ میلیون و ۸03 هزار نفر بوده، ۶ درصد بوده است که 

نشان دهنده کاهش یک واحد درصدی نرخ رشد جمعیت در پایتخت است.
این مقام مسئول در وزارت راه و شهرسازی، ادامه داد: همچنین از هر ۴ طلاق یک 
تقاضای جدید در بازار مسکن ایجاد می شود و سالانه نزدیک به ۶۵0 هزار ازدواج 
در سطح کشور انجام می شود که این رقم نیز رو به کاهش است. همچنین ضرورت 
توسعه بازار تسهیلات رهنی در قالب وام های بلندمدت برای خرید مسکن به منظور 
افزایش قدرت خرید خانوارهایی که قصد خرید مسکن دارند اما به دلیل ضعف بنیه مالی 

نمی توانند اقدام به خرید کنند، موردنیاز است. 

سید مهدی علیزاده طباطبایی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور 
را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

آراء ذیل تایید نموده اند.
پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶033000100۴۹۹۴   -1
13۹211۴۴3000100012۹ آقای محمدجواد موحدی فرزند محمد در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۴۷1۵ مترمربع پلاک شماره ۴0۹۷ 
اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی اسناد 

مالکیت.)م الف 32۵۴(
پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶033000100۴0۷2   -2
فرزند  فراهانی  دارستانی  اله  روح  آقای   13۹۵11۴۴30001001۴۹۶
قنبرعلی در یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
ششدانگ1۶0 مترمربع پلاک شماره ۵ فرعی از 10۸۵۴ اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از 
قنبرعلی دارستانی فراهانی نسبت به 1۵0 مترمربع و مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از ابوالفضل شاه مرادی قمی نسبت به 10 مترمربع.

)م الف 333۷(
پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶033000100۴0۷۹   -3
فرزند  فراهانی  دارستانی  احمد  آقای   13۹۵11۴۴30001001۴۹۵
قنبرعلی در یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
ششدانگ1۶0 مترمربع پلاک شماره ۵ فرعی از 10۸۵۴ اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از 
قنبرعلی دارستانی فراهانی نسبت به 1۵0 مترمربع و مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از ابوالفضل شاه مرادی قمی نسبت به 10 مترمربع.

)م الف 333۸( 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶033000100۴0۷۷   -۴
فرزند  فراهانی  دارستانی  حسن  آقای   13۹۵11۴۴30001001۴۹۴
قنبرعلی در یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
ششدانگ 1۶0 مترمربع پلاک شماره ۵ فرعی از 10۸۵۴ اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از 
قنبرعلی دارستانی فراهانی نسبت به 1۵0 مترمربع و مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از ابوالفضل شاه مرادی قمی نسبت به 10 مترمربع.

)م الف 333۹( 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶0330001003۷۹۵   -۵
فرزند  فراهانی  دارستانی  حسین  آقای   13۹۵11۴۴30001001۴۹3
قنبرعلی در یک ونیم دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
1۶0 مترمربع پلاک شماره ۵ فرعی از 10۸۵۴ اصلی واقع در قم بخش 
1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از قنبرعلی 
دارستانی فراهانی نسبت به 1۵0 مترمربع و مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از ابوالفضل شاه مرادی قمی نسبت به 10 مترمربع.)م الف 33۴0(

پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶0330001001۶۷۴   -۶
غلامحسین  فرزند  پور  صالح  علی  آقای   13۹۴11۴۴30001000۴0۵
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۸1/0۶ مترمربع پلاک شماره 
10۹۸0 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند رسمی .)م الف 33۴1(
پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶033000100۵۴22   -۷
در  قاسم  فرزند  محمدرضا صادقی  آقای   13۹۵11۴۴30001000۴۸2
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 1۴۹/2۵ مترمربع پلاک شماره 
11003 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند رسمی .)م الف 333۴(
پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶033000100۵20۹   -۸
13۹211۴۴30001002۵0۷ آقای محمدرضا الماسی فرزند غلامحسین 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 12۷/۴۴ مترمربع پلاک شماره 
10۴20 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 

عادی خریداری از غلامحسین الماسی .)م الف 332۶(
پرونده کلاسه  به  مربوط  رای شماره 13۹۶۶033000100۵۴10   -۹
13۹111۴۴3000100۹۵1۶ خانم لیلی شیرازی فرزند سید محمدباقر 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۹۷/۴۷ مترمربع پلاک شماره 
۵۷۸۷/1 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 33۴2(
10- رای شماره 13۹۶۶033000100۶0۸1 مربوط به پرونده کلاسه 

در  محسن  فرزند  شهبازی  عباس  آقای   13۹۶11۴۴3000100003۷
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 1۵۶ مترمربع پلاک شماره 10۹۷۷ 
اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی .)م الف 33۴۶(
11- رای شماره 13۹۶۶033000100۴12۶ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹111۴۴3000۴000013 خانم زهرا زینلی فرزند محمد در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 100/20 مترمربع 
پلاک شماره 111۸۶/1 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سلطنت سزاوار احدی از 

وراث عباس سزاوار .)م الف 33۴۹(
12- رای شماره 13۹۶۶033000100۴12۸ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹۵11۴۴30001000۹۴۷ آقای عباسعلی محمدی فرزند محمدعلی 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 
100/20 مترمربع پلاک شماره 111۸۶/1 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سلطنت 

سزاوار احدی از وراث عباس سزاوار .)م الف 33۴۸(
13- رای شماره 13۹۵۶033000102۷۹۴۶ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹111۴۴3000100۷۶13 خانم معصومه برکات فرزند محمدحسن 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 100/۸0 مترمربع پلاک شماره 
10۴2۷ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند رسمی .)م الف 33۵1(
1۴- رای شماره 13۹۶۶033000100۴۴20 مربوط به پرونده کلاسه 
13۹۶11۴۴300010001۵۷ آقای محمدحنیفه صیادی وحدت فرزند 
محمدکاظم در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۴۸/3۹ مترمربع 
پلاک شماره 1123۷ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی سزاوار .)م الف 33۵0(
1۵- رای شماره 13۹۶۶033000100۴31۷ مربوط به پرونده کلاسه 
فرزند  دستگردی  قاسمی  شهریار  آقای   13۹111۴۴3000100۷۸۷۶
رحمت اله در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 1۵۴/۴۴ مترمربع 
پلاک شماره 2 فرعی از 10۶۵۹ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی اشراقی احدی 

از وراث شهاب اشراقی .)م الف 33۵۴(
1۶- رای شماره 13۹۶۶0330001003331 مربوط به پرونده کلاسه 
13۹۵11۴۴30001000۸23 آقای علی اسماعیلی فرزند ناصر در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹۵ مترمربع 
پلاک شماره ۹۴۶0 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی خریداری از ناصر اسماعیلی که ایشان طی رای ۴۵2 

مورخ ۶۸/03/0۷ مالک رسمی میباشد .)م الف 33۵۹(
1۷- رای شماره 13۹۶۶033000100332۹ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹۵11۴۴30001000۸22 خانم معصومه دلاورزاده فرزند غلامعلی در 
دو دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹۵ 
مترمربع پلاک شماره ۹۴۶0 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از ناصر اسماعیلی که ایشان طی 

رای ۴۵2 مورخ ۶۸/03/0۷ مالک رسمی میباشد. )م الف 33۵۷(
1۸- رای شماره 13۹۶۶033000100332۶ مربوط به پرونده کلاسه 
در  علی  فرزند  پور  بهنام  طاهره  خانم   13۹۵11۴۴30001000۸21
دو دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹۵ 
مترمربع پلاک شماره ۹۴۶0 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از ناصر اسماعیلی که ایشان طی 

رای شماره ۴۵2 مورخ ۶۸/03/0۷ مالک رسمی میباشد. .)م الف 33۵۸(
1۹- رای شماره 13۹۶۶033000100۴۹۵۷ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹311۴۴300010001۵1 آقای غلامحسین توکلی پور فرزند حسن 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 
10۸/۵۷ مترمربع پلاک شماره 1100۵ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 332۸(
20- رای شماره 13۹۶۶033000100۴۹۶2 مربوط به پرونده کلاسه 
13۹311۴۴300010001۵2 خانم اشرف نیکونژاد یزدی فرزند  رمضان 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 
10۸/۵۷ مترمربع پلاک شماره 1100۵ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 3330(
21- رای شماره 13۹۶۶033000100۵۴0۷ مربوط به پرونده کلاسه 

13۹111۴۴30001010۴1۴ آقای جمشید رحیمی فرزند علی اکبر در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 13۵/33 مترمربع پلاک شماره 
10۴۵2 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 32۴۶(
22- رای شماره 13۹۶۶033000100۴۶۸۷ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹111۴۴300010102۹۷ آقای محمد رضوانی دوست فرزند رضا در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 1۵1/1۵ مترمربع پلاک شماره 
1122۴ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث غلامحسین ولی .)م الف 33۷0(
23- رای شماره 13۹۶۶033000100۴۶۶2 مربوط به پرونده کلاسه 
13۹111۴۴3000100۵10۵ آقای رضا مومن نسب فرزند محمود درچهار 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۷۸/0۸ 
مترمربع پلاک شماره 1100۵ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 33۷1(
2۴- رای شماره 13۹۶۶033000100۴۶۷۴ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹۵11۴۴30001000020 آقای سعید مومن نسب فرزند رضا در دو 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۷۸/0۸ 
مترمربع پلاک شماره 1100۵ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 33۷2(
2۵- رای شماره 13۹۶۶033000100۴1۷۶ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹311۴۴300010010۹۷ خانم سعیده معماردوست فرزند حسن در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۵0/۹۷ مترمربع پلاک شماره 20 
فرعی از 10۴۷3 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند رسمی .)م الف 33۷3(
2۶- رای شماره 13۹۶۶033000100۵0۹۷ مربوط به پرونده کلاسه 
در  علی  فرزند  رشیدی  نرجس  خانم   13۹۵11۴۴30001001111
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۶۷/۷۵ مترمربع پلاک شماره ۸۶ 
فرعی از ۹۴۴0 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 33۵۶(
2۷- رای شماره 13۹۶۶033000100۴1۸2 مربوط به پرونده کلاسه 
در  علی  فرزند  حیدری  مرتضی  آقای   13۹۵11۴۴3000100102۷
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 13۶/20 مترمربع پلاک شماره 1 
فرعی از 11200 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 33۹3(
2۸- رای شماره 13۹۶۶033000100۵1۶۴ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹211۴۴30001002۶2۴ خانم ایمان ظاهری دزفولی فرزند حسن 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۸1/2۵ مترمربع پلاک شماره 
۵0۵1 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 33۹۴(
2۹- رای شماره 13۹۶۶033000100۴1۷۸ مربوط به پرونده کلاسه 
13۹111۴۴3000200۸۶۸1 خانم فاطمه رعیت زاده فرزند عباس در 
به مساحت ۹1/1۴ مترمربع پلاک شماره  ششدانگ یکباب ساختمان 
۹۴۴1 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند رسمی .)م الف 33۸۷(
30- رای شماره 13۹۵۶033000102۶۸۶0 مربوط به پرونده کلاسه 
در  علی  فرزند  راد  محمدحسین  آقای   13۹311۴۴300010001۸3
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 11۹/۵۷ مترمربع پلاک شماره ۵ 
فرعی از ۹۴3۵ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند رسمی .)م الف 33۸۵(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به 
این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/04/28 
تاریخ انتشار دوم: 1396/05/11
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 13۹۵۶03300020۴30۵۹ مربوط 
به پرونده کلاسه 13۹111۴۴30002013۹2۴ آقای 
علی استادی شیخ احمدلو فرزند غیبعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 12۶ مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 230۵ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد شکری .)م الف 

)332۶
2- رای شماره 13۹۶۶033000200۷0۷1 مربوط 
به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000201۴22۶ آقای 
داود نوبهاری فرزند محمود در قسمتی از ششدانگ به 
مساحت ۶0 مترمربع پلاک شماره 3 فرعی از 22۸1 
دو  اداره  ملک  ثبت  حوزه  بخش  قم  در  واقع  اصلی 
قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از بتول زند.)م الف 

 )33۴۵
3- رای شماره 13۹۶۶033000200۷۸۴0 مربوط 
به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000201۴2۴۸ آقای 
علی شیخ علی محمدی فرزند محمدرضا در قسمتی 

از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 112/۵0 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 
1۷۵۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیدعلی محمد و 

سید مهدی تولیتی .)م الف 33۵2(
۴- رای شماره 13۹۶۶03300020102۹۷ مربوط 
به پرونده کلاسه 13۹211۴۴30002003۷۵0 آقای 
تقی سهرابی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷0 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2213 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی 

سند مالکیت مشاعی.)م الف 33۵۵(
۵- رای شماره 13۹۶۶033000200۷۷۷۶ مربوط 
به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000201۶۴31 آقای 
از  قسمتی  در  ابراهیم  فرزند  زرنق  فریدی  اسماعیل 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 13۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۷۶1 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از زهرا صدیقه و صغری 

حاج علینقی فرزند عباس .)م الف 33۷۷(
۶- رای شماره 13۹۶۶03300020102۸1 مربوط 
به پرونده کلاسه 13۹۵11۴۴3000200121۸ آقای 
از  قسمتی  در  خلیل  فرزند  خندان  بهرامی  مرتضی 

ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۴۷/۵0 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۸۶۶ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 

)33۶۵
۷- رای شماره 13۹۶۶03300020103۹3 مربوط 
به پرونده کلاسه 13۹۵11۴۴3000200132۴ خانم 
سکینه بابائی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۶/30 
مترمربع پلاک شماره ۴/۸3 مترمربع فرعی از 2۶0۷ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث فاطمه بیگم 

خسروشاهی.)م الف 33۸1(
۸- رای شماره 13۹۶۶03300020102۷۵ مربوط 
 13۹111۴۴30002010۷32 کلاسه  پرونده  به 
آقای قدرت اله دانشور فرزند علی اصغر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۹۴ مترمربع پلاک شماره ۴ فرعی از 1۸۷0 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
دانشور  اله  قدرت  از  الواسطه  مع  عادی  نامه  مبایعه 

)چهاردولی(.)م الف 33۷۶(
۹- رای شماره 13۹۵۶033000203۷۸33 مربوط 
به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000200۸۷۸۵ آقای 

از  فرزند ستار در قسمتی  محمدرضا صدقی گوزللو 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
از  فرعی  شماره  پلاک  مترمربع   102/۷0 مساحت 
باقیمانده 1۹۵۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس 

افسر .)م الف 3۴02(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است 
پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 
اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/04/28
 تاریخ انتشار دوم: 1396/05/11
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه 
دو قم

آگهی مزایده اموال غیرمنقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه 2۸ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه ۹- اجرای احکام مدنی قم به شماره ۹/۹۶ج/۹1 ثبت 
گردیده لها خانم مارگریت علائی و غیره و علیه آقای محمدهادی و نیلوفر هر دو علائی -مبنی بر فروش پلاک ثبتی 10۶10/3۷3 

اصلی بخش 1 قم و تقسیم وجه حاصله بین شرکاء که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
محترم اینجانب به محل ملک معرفی شده واقع در قم- خیابان شهید صدوقی )زنبیل آباد (، کوچه شماره 21/1 )کوچه گلستان( 

، پلاک ۵۹ مراجعه و پس از بازدید و متراژ ملک نتیجه ارزیابی را به شرح ذیل باستحضار می رساند:
مشخصات ثبتی و کلی ملک:

ملک مورد نظر ساختمانی است مسکونی شمالی ساز به شماره پلاک ثبتی 3۷3 فرعی از 10۶10 اصلی بخش یک ثبت قم به 
شماره ثبت 1۷2۸1 دفتر جلد 12۴ صفحه 3۹۷ به مساحت کلی عرصه ملک 200 مترمربع و اعیانی در دو طبقه زیرزمین و همکف 

جمعا به مساحت حدود 2۸3 مترمربع می باشد.
ساختمان احداثی با دیوار باربر آجری ، سقف طاق ضربی آهنی، نما آجر پلاک 3 سانتی ، داخل فضاهای داخلی در زیرزمین تا 
ارتفاع 1/20 متر سنگ و مابقی سفیدکاری ، در طبقه همکف سفیدکاری ، کف ساختمان موزاییک ، کف آشپزخانه ها سرامیک 
و بدنه کاشی و دارای کابینت فلزی در هر دو طبقه می باشد. طبقه همکف دو خوابه و زیرزمین یک خوابه و خالی از سکنه است. 

ملک معرفی شده دارای امتیازات آب و گاز هر کدام یک اشتراک و برق دو اشتراک و دارای دو خط تلفن می باشد.
نتیجه ارزیابی : 

ارزش کلی ملک فوق الذکر با توجه به توضیحات فوق ، مشخصات اعلام شده ، میزان عرصه و اعیان ، موقعیت قرارگیری ، نوع 
و قدمت ساخت ، لحاظ امتیازات متعلقه جمعا مبلغ ۸/۴۵3/۵00/000 ) هشت میلیارد و چهارصد و پنجاه و سه میلیون و پانصد 

هزار ( ریال به شرح ذیل برآورد می گردد.
ارزش عرصه به مساحت 200 مترمربع از قرار هر مترمربع 3۵/000/000 ریال جمعا مبلغ ۷/000/000/000 ریال
ارزش اعیانی به مساحت 2۸3 مترمربع از قرار هر مترمربع ۴/۵00/000 ریال جمعا مبلغ  1/2۷3/۵00/000 ریال

ارزش حیاط سازی و امتیازات متعلقه جمعا مبلغ   1۸0/000/000 ریال
جمع کل   ۸/۴۵3/۵00/000 ریال

در تصریح ماده 13۸ ق.ا.ا.م موارد به شرح ذیل بیان می گردد.
-نام و نام خانودگی صاحب ملک : بر اساس اسناد و مدارک موجود مالک شادروان خانم بی بی رضوان نصیری احمد آبادی 

می باشد

-ملک به آدرس ذکر شده و توضیحات اعلام شده در گزارش کارشناسی محلی مسکونی است.
-ملک ثبت شده است.

-ملک تخلیه است و اسناد و مدارکی دال بر اجاره بودن ملک ارائه نگردید.
-ملک شش دانگ می باشد.

- در رابطه با حقوقی که اشخاص نسبت به ملک دارند بجز وراث مالک حقوق خاص دیگری برای اینجانب محرز نگردید.
مقرر گردیده مورد فوق الذکر درتاریخ 13۹۶/0۶/0۶ ساعت ۹/30الی 10/00 صبح به آدرس قم ،خ ساحلی،جنب زندان ساحلی 
دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید از مورد 
مزایده را دارند می توانند درمدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه 
مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد.برنده 
مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این اگهی یک نوبت در 

یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی             

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: عنایت اله حسینی فرزند محمدحسن  به آدرس قم -شهرک پردیسان - خ اندیشه- مجتمع مهر -بلوک 1-واحد ۹

خوانده گان : 1- ابوالفضل کرزه بر  2- عیسی زارعی
خواسته: اثبات مالکیت به یک دستگاه خودرو سواری پراید

در تاریخ 13۹۶/۵/۷ خواهان فوق دادخواستی حقوقی به طرفیت خوانده فوق به شرح خواسته فوق به شعبه 2۵تقدیم که به 
شماره ۹۶0۹۹۸2۵22۵00222 ثبت و برای روز ۹۶/۷/10 ساعت 11صبح وقت رسیدگی تعیین گردیده است.

و باتوجه به مجهوال المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا به ماده ۷3 قانون آئین دادرسی مدنی 
مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی جهت اعلام آدرس و 
دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم 

رساند بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود.  )م الف 3۶۷۸(
مسئول دفتر شعبه 25 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم -داودی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

 آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی



چهار شنبه -یازدهم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 444340
ورزشی

 سلطانی فر: 

در کار با هیچ کس شوخی ندارم!

وزیر ورزش و جوانان اعتقاد دارد دولت دوازدهم باید به مطالبات مردمی که حماسه 
وار پای صندوق های رای رفتند، پاسخ بدهد.

مسعود سلطانی فر درباره برخی مسائل مربوط به ورزش کشور صحبت هایی داشت 
که ماحصل آن را در ادامه می خوانید:

کمک مالی به سرخابی ها
بر اساس قوانینی که داریم، در ورزش حرفه ای ما نمی توانیم کمک مالی به باشگاه ها 
انجام دهیم. با این حال استنباط ما بر این است که مدیریت این دو باشگاه نسبت به 
گذشته نظم پیدا کرده است. واقعیت این است که شیوه اداره این دو باشگاه باید از 
حالا در تیم بیاید و به باشگاه تبدیل شود. قصد ما این است که مسائل سرخابی ها را با 
انتخاب مدیران باتجربه و باسابقه ورزشی و اقتصادی نظم بدهیم و ساماندهی کنیم. به 
هر حال ظرفیت کسب درآمد در این دو باشگاه بیشتر از این است اما می بینیم که آنها 
در یکسال و نیم گذشته بدون اتکا به کمک های دولتی و از طریق اسپانسر هزینه های 

خود را تامین کردند.  
مشکل اصلی استقلال و پرسپولیس بدهی ها است

مشکل اصلی که استقلال و پرسپولیس با آن دست و پنجه نرم می کنند، بدهی های 
آنها است که از سال های گذشته به جا مانده است. باید به گونه ای ساماندهی شود 
که از ظرفیت های درآمدزایی استفاده کرده و علاوه بر تامین هزینه ها درآمد بیشتری 

عاید دو باشگاه شود.
فدراسیون فوتبال برای تبلیغات محیطی در حال مذاکره است

در بحث درآمدزایی باشگاه ها هم تبلیغات محیطی مهم است و هم حق پخش 
تلویزیونی. در امر تبلیغات محیطی فدراسیون فوتبال خود مسائل را پیگیری می کند. 
قطعا با بخش خصوصی و شرکت های مختلف صحبت می شود تا این مشکل رفع شود. 
در موضوع حق پخش هم در صحبتی که با آقای علی عسگری، رییس صداوسیما 
داشتیم، قرار شد سیاست برد- برد را طراحی و اجرا کنیم که بر سر کلیات توافق 

کردیم و فقط باید در جزییات به توافق برسیم.
نباید مهره چینی در فوتبال و سایر فدراسیون ها باشد

انتخاب دبیرکل فدراسیون جزو مسائل داخلی فدراسیون ها است که بر اساس 
اختیارات قانونی تصمیم می گیرند. حقیقتا ما دنبال این نیستیم که مهره ای در 
فدراسیون ها داشته باشیم. ما سیاست های کلی را اجرا می کنیم و می خواهیم نقش 
و نظارتی خود را داشته باشیم. اینکه در هر فدراسیون مهره ای داشته باشم که 
سیاست های من را اعمال کنند، زیبا نیست. البته با هیچ کس در کار شوخی نداریم 
اما رابطه خوبی با روسای فدراسیون ها داریم و اعتماد به همه روسا مشخص است. در 
بحث فوتبال هم شما می بینید در این مدت با تعامل منطقی نه تنها کدورت ها را 
برطرف کردیم که با تصمیمات اتخاذ شده گمانه زنی ها را از بین بردیم و  آرامش را 

برگردانده ایم. 
برخی روسای فدراسیون  امور غیرقانونی انجام دادند

برخی فدراسیون های ما به خاطر سوءمدیریتی که در گذشته داشتند، دچار بدهی 
و مشکلات مالی هستند. آنها البته گاها تعهداتی را طوری ایجاد می کنند که پیش از 
آن پیش بینی تامین آن را نکرده بودند. مثل فدراسیون شطرنج که پیش  بینی های 
لازم را انجام ندادند و تعهدی کردند که همه را دچار مشکل کرد. در هندبال بدهی 
سنگینی داریم. در چند فدراسیون امور غیرقانونی و خارج از روال انجام شده که باید 
به مرور منابع تامین شود. متاسفانه برخی روسا پیگیری های لازم را انجام نمی دهند و 
این برای برخی فدراسیون ها معضل شده است. با این وجود با تعامل باید این مسائل 

را رفع کنیم. 
باید به مطالبات مردم پاسخ مثبت بدهیم 

اعتقاد و باور من این است شرایطی که در ۴ سال گذشته بر کشور حاکم بود باعث 
شد تا مردم خواستار استمرار شرایط شوند و هدف ما این است مردمی که اینطور 
حماسی به صحنه آمدند باید از همه توان و ظرفیت مدیریت بهره ببرند. باید همه توان 
و ظرفیت خود را به کار بگیریم تا به مطالبات مردم پاسخ مثبت بدهیم. این مردم از 

ورزش هم مطالبات زیادی دارند که باید جوابگوی آنها باشیم.
اگر رییس جمهور انتخابم کند...

اگر آقای رییس جمهور بنده را به عنوان وزیر پیشنهادی به مجلس معرفی کنند و 
رای اعتماد بیاورم، درباره مسائل مختلف از جمله معاون های وزارتخانه بحث و بررسی 

می کنیم.

فرصت دادگاه عالی ورزش به AFC برای پرداخت غرامت به ایران

 دیپلماسی فدراسیون موثر در نتیجه نهایی
مفاد پرونده محرمانه مناقشه میزبانی ایران و عربستان از یکدیگر در دادگاه عالی 

حکمیت ورزش فاش شد.
جلسه دوم دادگاه عالی حکمیت ورزش CAS در تاریخ 22 تیرماه گذشته به منظور 
میانجیگری بین کشورهای ایران و عربستان و با حضور نمایندگان فدراسیون های 

فوتبال دو کشور و وکلای آنها برگزار شد.
در این جلسه میانجیگری از ایران علیرضا اسدی دبیرکل سابق فدراسیون فوتبال 
ایران به همراه امیر صدیقی وکیل حقوقی و یک وکیل سوئیسی حضور داشتند و از 
سوی مقابل نیز مسئولان فدراسیون عربستان با وکلای انگلیسی در جلسه حضور 
پیدا کردند تا طرفین به دفاع از مواضع خود بپردازند، هرچند که در این جلسه وکیل 
کنفدراسیون فوتبال آسیا که با حکم این کنفدراسیون بازی های نمایندگان دو کشور 
در کشور ثالث برگزار شد نیز حضور داشت. در پایان جلسه مقرر شد تا طبق ماده 
10 قانون دادگاه عالی ورزش مفاد این جلسه محرمانه باشد و طرفین از ارائه اطلاعات 
اعم از مفاد و توضیحات مربوط به آن منع شدند.نکته قابل توجه از مفاد مورد توافق 
این پرونده محرمانه که البته تا امروز فاش نشده بود می توان به این مورد اصلی اشاره 
کرد که دادگاه عالی حکمیت ورزش برای پرداخت غرامت به کنفدراسیون فوتبال 
آسیا فرصتی را به AFC داده است. در جلسه برگزار شده مقامات ایرانی به صراحت 
از حق خوری که در این خصوص نسبت به باشگاه های ایرانی شده دفاع کرده و بیشتر 

مباحث درباره اتفاقات گذشته و جفایی که به باشگاه های ایرانی شده، بوده است.
در این جلسه مقامات ایرانی به همراه وکیل سوئیسی نسبت به این موضوع که باید 
پرداخت غرامت هزینه تحمیل شده به باشگاه های ایرانی بابت تصمیمی که از سوی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا به عمل آمده، تأکید کردند و گویا یکی از مفاد مورد توافق 
نیز همین موضوع بوده است که در نهایت به داده شدن فرصتی در این مورد از سوی 
CAS به AFC منجر می شود. هزینه هایی بابت میزبانی از تیم های عربستانی در کشور 
ثالث، رفت و برگشت به کشور فوق، بلیت فروشی این دیدارها، اسکان در هتل، تجهیز 
و اجاره استادیوم ها در کشور ثالث، هزینه های تأمین امنیت، چاپ پوسترها و بلیت های 
مربوط به مسابقه و ... از جمله هزینه های تحمیلی به باشگاه های ایرانی طی دو فصل 
گذشته لیگ قهرمانان آسیا بوده و میزبانی از باشگاه های سعودی در کشور ثالث هزینه 
مضاعفی را برای باشگاه های ایرانی ایجاد کرده که موجب ضرر و زیان آنها شده است.

**بررسی ها برای فصل بعد ادامه دارد
نکته قابل توجه اینکه درخصوص ادامه این روند )میزبانی باشگاه های ایرانی و عربستانی 
در کشور ثالث( برای فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا و یا تغییر آن و بازگشت شرایط 
به گذشته در جلسه برگزار شده فوق در دادگاه عالی ورزش در سوئیس خیلی صحبت 
آنچنانی بین طرفین به میان نیامد. در این خصوص با توجه به زمان باقی مانده تا فصل 
 AFC بعدی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا بررسی ها برای تصمیم گیری بعدی از سوی
ادامه دارد هرچند که این موضوع می طلبد تا فدراسیون فوتبال ایران با دیپلماسی بهتری 
این پرونده را دنبال کرده و نسبت به این موضوع با قدرت بیشتری عمل کند. البته پرونده 
مناقشه ایران و عربستان در مراجع بالاتر از فدراسیون فوتبال نیز در دست بررسی بوده و 
شاید حساسیت های خاص حاکم بر روابط سیاسی بین دو کشور نیز در نتیجه نهایی این 
پرونده تأثیرگذار باشد. در نهایت گفتنی است همانطور که در گذشته عنوان شد، نتیجه 
این پرونده در نحوه برگزاری و میزبانی دیدار پرسپولیس و الاهلی عربستان در مرحله 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا تأثیری نداشته و حتی اگر در آینده نزدیک هم بین 
دو کشور توافق لازم برای میزبانی ها صورت بگیرد، پرسپولیس و الاهلی در کشور ثالث 
که میزبان آن نیز از قبل مشخص شده از یکدیگر میزبانی کرده و در ادامه اگر توافقی 

حاصل شده باشد، این موضوع برای فصل آینده به نحوه  ای دیگر عملیاتی خواهد شد.

نخستین بانوی مدال آور ایران در المپیک که دوران نقاهت خود را می گذارند و به 
گفته خودش برای بازگشت دوباره به میادین عجله ای ندارد، گفت: فعلا می خواهم 

به کلاس کاریکاتور بروم.
کیمیا علیزاده برنده مدال برنز تکواندو المپیک 201۶ برزیل که پیگیر کارهای 
بیمه درمانی خود است، اظهار کرد: مدتی است استراحت می کنم و تمرین نمی کنم. 
اول باید دنبال آسیب هایم برم و آن ها را درمان کنم بعد به تمرینات برمی گردم. 
الان تمرینات بدنسازی انجام می دهم ولی نه پرفشار، در حدی که بعد از جراحی 

زودتر برگردم.
قهرمان تکواندو ایران ادامه داد: بعد از این که از بیمارستان مرخص شدم خواستم 
مدتی از ورزش دور شوم تا هم ذهنم و هم بدنم استراحت کند. تصمیم دارم به 
کلاس نقاشی بروم. قبلًا یک دوره سیاه قلم رفتم اینبار می خواهم کاریکاتور یاد 

بگیرم.
دارنده مدال نقره مسابقات جهانی 201۷ کره جنوبی درباره بازگشت دوباره خود 
به تکواندو بیان داشت: وقتی به باشگاه می روم دلم می خواهد تمرین کنم. تکواندو 
با من آمیخته شده است ولی دوست ندارم خیلی عجله کنم که دوباره اذیت بشوم. 

می خواهم آمادگی کامل داشته باشم و برگردم.
کیمیای تکواندو ایران، اضافه کرد: با استادم صحبت و برنامه ریزی کردیم که برای 
مسابقات آسیایی 201۸ اندونزی خودم را برسانم و بعد برای المپیک آماده شوم البته 

باید طول درمانم کامل بشود و بعد برگردم.
او درمورد واکنش های مردم در طول مدت بیماری اش نیز ، گفت: از این که 
می دیدم همه مردم نگرانم بودند و برایم دعا می کردند خیلی خوشحال شدم. 
می دانستم که در مرکز توجه هستم و هرکارم می تواند بازخوردی داشته باشد و 
می توانم با هر مدالم توانایی زنان ورزشکار را ثابت کنم. ورزش زنان ما نسبت به قبل 
خیلی پیشرفت کرده و نمودار صعودی را طی می کند. دختران ما به تلنگر احتیاج 
داشتند تا به آن ها ثابت شود چیزی کم ندارند. چون قبلًا خیلی ها برای مدال به 
المپیک رفتند اما نتوانستند. این در ناخودآگاه آن ها بود که در مسابقات بزرگ مثل 
المپیک نمی توانند مدال بگیرند و دور از ذهن بود. خداراشکر مدال من تا حدی 
ذهن ها را تغییر داد. کیمیا با تأکید براین که بعد از المپیک دیدگاه خانواده ها نسبت 
به ورزش بانوان تغییر کرد، توضیح داد: خیلی ها به تکواندو رو آوردند و حتی در 
باشگاهی که من تمرین می کنم خیلی ها ثبت نام کردند. الان همه کوچکترین کاری 
که من در تمرینات انجام می دهم را تقلید می کنند این هم خوب است هم بد. چون 
ممکن است کار اشتباهی انجام دهم به هرحال هیچ کس کامل نیست ولی از این 
جهت که شاید بتوانم به کسی کمک کنم خوب است. امیدوارم حضورم و حرفم 
باعث شود تا چند سال دیگر زنان ایرانی قهرمان زیادی در المپیک داشته باشیم. 
یکی از آرزوهای من این است که بتوانم به کسانی که تکواندو را شروع کرده اند کمک 

کنم و روزی آن ها را روی سکوی المپیک ببینم.

کیمیا علیزاده: برای بازگشت عجله  ندارم

کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران که 
جام  برای  تیم  این  فهرست  در  دارد  تلاش 
جهانی 201۸ روسیه قرار بگیرد از حیث تغییر 
تیم رکورد عجیبی را از خود برجای گذاشته 

است.
یک  قراردادی  عقد  با  تیموریان  آندرانیک 
تبریز  فولاد  گسترش  فوتبال  تیم  به  ساله 
پیوست تا لیگ هفدهم را با این تیم تبریزی 
تجربه کند. گسترش فولاد هفتمین تیم از 
لیگ برتر، سومین تیم تبریزی، هشتمین تیم 
ایرانی و سیزدهمین تیم باشگاهی است که 
آندرانیک تیموریان با پیراهن آن به میدان 
می رود تا از این حیث به یک رکورد جالب 

توجه برسد.
استقلال  پایه  تیم های  در  که  تیموریان 
رشد کرد و به فوتبال ایران معرفی شد، بعد 
از جدایی از امیدهای استقلال به تیم عقاب 
پیوست تا این تیم اولین تیمی باشد که وی 
بازی کرده است.  بزرگسالان در آن  در رده 
تیم  در  حضور  فصل  یک  از  بعد  تیموریان 
عقاب راهی تیم ابومسلم شد تا دوران طلایی 
فوتبال خود را در مشهد آغاز کند. در اوایل 
دهه هشتاد خط میانی رویایی تیم ابومسلم 
توسط آندو، مجتبی جباری و حسین بادامکی 

شکل گرفته بود.

تیموریان در خط میانی سیاه جامگان آنقدر 
خوش درخشید که برای اولین بار به پیراهن 
ملی رسید و بعد از درخشش در ترکیب تیم 
ملی کشورمان در جام جهانی 200۶ آلمان 
مورد توجه تیم بولتون انگلستان قرار گرفت تا 

از ابومسلم مستقیم لژیونر شود. 
این تیم  تا 200۸ در  از سال 200۶  آندو 
اما  داشت  عضویت  انگلستانی  برتری  لیگ 
توفیق چندانی در این تیم نداشت و تعداد 
بازی های او بیشتر از 20 نشد. وی در پایان 
فصل 200۸-200۷ از این تیم لیگ برتری 
جدا شد و به تیم فولام پیوست. اما در این 
تیم به یک نیمکت نشین تبدیل شد و این 
باشگاه در سال 200۹ ملی پوش ایرانی اش 
را به صورت قرضی به تیم بارنزلی فرستاد تا 
تیموریان حدود 11 بازی با پیراهن این تیم 
داشته باشد. تیموریان در سال 2010 به تیم 
فولام بازگشت اما چون باز هم شانس بازی 
نداشت تصمیم گرفت به فوتبال ایران بازگشته 
تا موقعیت خوبی که در تیم ملی داشت را از 

دست ندهد.
تیموریان در مجموع ۴ سال حضورش در 
فوتبال انگلستان 32 بازی در سه تیم انجام 

داد و تنها 2 بار موفق به گلزنی شد. 
برخلاف خیلی از پیش بینی ها مقصد آندو 

در ایران نه استقلال بود و نه دیگر تیم های 
و  رفت  تبریز  به  او  بلکه  زمان.  آن  مدعی 
پیراهن سرخ تراکتورسازی را بر تن کرد تا 
بازگشت باشکوهی به فوتبال ایران با پیراهن 
تراکتورسازی داشته باشد. این برای اولین بار 
بود که آندو حضور در فوتبال تبریز را تجربه 

می کرد.
تیم  در  حضور  فصل  یک  از  بعد  وی 
برای  و  بازگشت  استقلال  به  تراکتورسازی 
امیدهای  تیم  از  جدایی  از  بعد  بار  اولین 
استقلال با پیراهن تیم بزرگسالان این باشگاه 
با  فصل  دو  وی  رفت.  میدان  به  فوتبال  در 
پیراهن آبی های پایتخت به میدان رفت و بعد 
از درخشش در این تیم به لیگ ستارگان قطر 
رفت. »الخریطات« اولین تیم قطری بود که 
کاپیتان سابق تیم ملی ایران در آن بازی کرد. 
طول دوران حضور آندو در این تیم به بیشتر 
از یک فصل نرسید و تیموریان با 20 بازی و 
بدون گل زده الخریطات را ترک کرد و بار 

دیگر به استقلال بازگشت.
تیموریان در بازگشت دوباره اش به استقلال 
یک و نیم فصل در این تیم بازی کرد و بعد 
از آن که با امیر قلعه نویی به مشکل برخورد، 
این تیم را به مقصد تراکتورسازی ترک کرد تا 
دومین مقطع حضور خود در این تیم را تجربه 

کند. گل زدن به استقلال قلعه نویی و کندن 
ستاره های ژنرال از روی شانه معروف ترین 
صحنه ای بود که این بازیکن در دومین مقطع 
حضورش در تراکتورسازی خلق کرد. آندو در 
حضور دوباره اش در تراکتورسازی 3 بار موفق 
به گلزنی شد که یکی از این سه گل به تیم 

استقلال بود.
وی در پایان فصل یکبار دیگر مسافر قطر 
بار تیم ام صلال مقصد این ملی  این  شد و 
پوش ایرانی بود. آندو فصل و یا بهتر بگوییم 
نیم فصل متوسطی را با ام صلال پشت سر 
برای حضور در  تا شانس مجددی  گذاشت 
واقع  در  باشد.  نداشته  قطر  ستارگان  لیگ 
ام صلال آخرین تیم خارجی بود که کاپیتان 

سابق تیم ملی کشورمان در آن بازی کرد.
تیموریان در بازگشت دوباره به ایران پیراهن 
تیم سایپا را بر تن کرد. آندو در نیم فصل 
حضورش در تیم سایپا اصلا دوران موفقی را 
تجربه نکرد و مصدومیت های پی درپی گریبان 
این بازیکن را گرفت تا در یک نیم فصل بیشتر 
از ۴ بار با پیراهن این تیم به میدان نرفته باشد.

به تیم  ابتدای لیگ شانزدهم  بازیکن  این 
بازیکن  گرانترین  تا  پیوست  سازی  ماشین 
تاریخ این باشگاه باشد و در حالی که نیم فصل 
به امید بازگشت به استقلال با هر زحمت و 
قیمتی که شد رضایتنامه اش را از این باشگاه 
دریافت کرد، با محرومیت استقلال از نقل و 
انتقالات مواجه شد و به ناچار پیراهن تیم نفت 
تهران را بر تن کرد و با این تیم به قهرمانی 
جام حذفی رسید. به احتمال زیاد این آخرین 
جامی بود که آندو بعنوان بازیکن بالای سر 
برد. بازیکن پیشین استقلال و نسبتا بسیاری 
از تیم های دیگر که جایگاهش در تیم ملی 
و حالا  است  داده  از دست  هاست  را مدت 
امیدش برای حضور در جام جهانی روسیه 
پایین آمده است، بار دیگر به تبریز بازگشت 
و اینبار پیراهن تیم گسترش فولاد تبریز را 

بر تن کرد.
تیموریان در دو فصل اخیر هر نیم فصل 
پیراهن یک تیم را بر تن داشته است و اگر او 
با همین روند پیش برود ممکن است در نیم 

فصل از گسترش جدا شود.
فوتبال  کار  کهنه  و  باتجربه  بازیکن  این 
کشورمان تاکنون برای ۸ تیم باشگاهی در 
ایران و ۵ تیم باشگاهی در خارج از ایران بازی 
کرده است. او پیراهن 3 تیم انگلستانی و 2 

تیم قطری را بر تن کرده است. تیموریان در 
ایران تنها در شهرهای تهران، مشهد و تبریز 
فوتبال بازی کرده است و در تیم های استقلال 
بازی  مقطع  یک  از  بیشتر  تراکتورسازی  و 
کرده است. در حالی که چهار تیم تبریزی 
تراکتورسازی، ماشین سازی، گسترش فولاد 
و شهرداری تبریز سابقه حضور در لیگ برتر 
را دارند، این بازیکن برای سه تیم از این چهار 
تیم بازی کرده است و تنها برای تیم شهرداری 

تبریز در لیگ برتر توپ نزده است.
تیموریان تاکنون 1۶2 بار در لیگ برتر به 
میدان رفته که در این میان او با ۶1 بازی با 
پیراهن استقلال بیشترین بازی را برای این 
تیم انجام داده و با ۴ بازی برای سایپا کمترین 
بازی را برای این تیم داشته است. وی در این 
1۶2 بازی ۹ بار موفق به گلزنی شده است که 
زدن ۴ گل با پیراهن تراکتورسازی بیشترین 
گل های خود را برای این تیم به ثمر رسانده 

است.
وی در تمام سال هایی که خارج از فوتبال 
ایران توپ زد در مجموع ۵۹ بار با پیراهن ۵ 
تیم بولتون، فولام و بارنزلی از انگلستان و دو 
تیم ام صلال و الخریطات قطر انجام داده است 
و در مجموع این ۵۹ بازی تنها 2 بار موفق به 
گلزنی شده که هر دو گل را برای تیم بولتون 

به ثمر رسانده است. 
آندو از تعداد ۵۹ باری که با پیراهن ۵ تیم 
خارجی به میدان رفته است با انجام 20 بازی 
برای بولتون بیشترین تعداد بازی را برای این 
تیم داشته و برای تیم فولام تنها یک بار به 
میدان رفته که طبیعتا کمترین تعداد بازی را 

برای این تیم انجام داده است.
افتخارات این بازیکن در رده باشگاهی به دو 
بار قهرمانی در جام حذفی خلاصه می شود. 
وی ابتدا در سال ۹1 با استقلال به این افتخار 
رسید و  در سال ۹۶ با پیراهن تیم نفت تهران 
جام حذفی را برای دومین بار بالای سر برد. 
نکته عجیب این است که آندو هرگز طعم 
قهرمانی لیگ برتر با پیراهن هیچ تیمی را 

نچشیده است. 
آندرانیک تیموریان با داشتن سابقه بازی در 
یک تیم از مشهد، )با احتساب گسترش فولاد( 
3 تیم از تبریز و ۴ تیم از تهران مجموعا در ۸ 
تیم تهرانی، 3 تیم انگلستانی و 2 تیم قطری و 
با برتن کردن پیراهن 13 تیم باشگاهی دارای 

یک رکورد جالب در این زمینه باشد.

 آندو به یک عدد خاص رسید!

رکورد عجیب
 تیموریان
 در فوتبال ایران

ستاره بایرن مونیخ اختلاف با دو بازیکن جدید تیمش را رد و تاکید کرد 
که بایرن به دنبال کسب سه گانه در فصل 
جدید است.با آمدن خامس رودریگس 
و تولیسو به بایرن مونیخ در میانه 
میدان و خط حمله این تیم آلمانی 
ترافیک به وجود آمد و رسانه های 
شدن  نشین  نیمکت  از  آلمانی 
و  جدید  فصل  در  مولر  توماس 
اختلاف او با این دو چهره جدید 
آوردند.مولر  میان  به  سخن  بایرن  
به این موضوع واکنش نشان داد و گفت: 
اختلاف با رودریگس و تولیسو؟ چرا باید این گونه فکر کنید؟ نه 
تنها با این دو بازیکن اختلاف ندارم بلکه بسیار صمیمی هم هستیم. آنها هر 
دو بازیکنان بسیار خوبی هستند و مهم تر از آن شخصیت بزرگی دارند. من 
یک هفته است که این دو بازیکن را از نزدیک می شناسم و با آنها صمیمی 
شده ام. هم تولیسو و هم رودریگس می توانند کمک زیادی به بایرن کنندمولر 
در پایان سخنان خود درباره فصل جدید،  اضافه کرد: با نهایت صبر و شوق در 
انتظار فصل جدید هستیم. می خواهیم در فصل جدید عنوان قهرمانی در همه 

رقابت های پیش رو را به دست آوریم. بایرن به دنبال کسب سه گانه است.

یورگن کلوپ پیش از دیدار جام آئودی در خصوص شرایط کوتینیو و 
پیشنهاد بارسا برای این بازیکن صحبت کرد.  

لیورپول در جام آئودی باید مقابل بایرن 
مونیخ به میدان برود و یورگن کلوپ 
در کنفرانس مطبوعاتی پیش از این 
دیدار در خصوص مسائل مختلفی 
فصل  ابتدای  در  کرد:   صحبت 
هستیم و باید سعی کنیم با سرعت 

بیشتری به آمادگی بالایی برسیم، 
مشکلی برای بازی مقابل بایرن مونیخ 

ندارم چرا که با تیم های مختلفی به این شهر 
آمده ام. برای قهرمانی در لیگ برتر تلاش می کنیم، کار دشواری 

داریم اما تیم قدرتمندی داریم و می توانیم به اهداف خود دست یابیم. اگر 
شرایط خوبی داشته باشیم می توانیم حتی بهتر از قبل بازی کنیم و دیدار 
مقابل بایرن فرصت خوبی خواهد بود تا شرایطمان را بسنجیم که کدام یک 
از ما برتر هستیم. بارسلونا برای به خدمت گرفت کوتینیو با لیورپول وارد 
مذاکره شده است اما این باشگاه پیشنهاد بارسا را رد کرده است، کلوپ در این 
خصوص نیز افزود:    پاسخ ما نه است و این پاسخ هیچ مفهوم و هیچ تعبیر 

دیگری نخواهد داشت. اطلاع بیشتری در خصوص کوتینیو ندارم که بگویم.

با وجود تمایل مهاجم اسپانیایی تیم فوتبال چلسی برای بازگشت به تیم سابقش، روسونری قصد دارد 
او را برای بازی در سری A وسوسه کند.

 در حالی که کمتر از یک ماه به پایان بازار نقل و انتقالات تابستانی فرصت باقی مانده، آینده دیه گو کاستا 
هنوز در هاله ای ابهام قرار دارد.

آنتونیو کونته سرمربی چلسی به مهاجم اسپانیایی تیمش اجازه شرکت در تمرینات پیش فصل را نداده 
است اما او هم حاضر نیست که به هر تیمی ملحق شود و فقط خواهان بازگشت به تیم سابقش اتلتیکو 
مادرید است. بر سر راه بازگشت او به روخی بلانکو اما یک مانع بزرگ وجود دارد که آن محرومیت تیم 

اسپانیایی از خرید بازیکن تا ماه ژانویه سال 201۸ است.
میلان اما در این میان قصد دارد کاستا را از بازگشت به مادرید منصرف کند و او را بخرد. میلانی ها 
در تابستان امسال تقریباً برای تمام مناطق میدان بازیکن جدید خریده اند جز خط حمله که از هیچ 
یک از گزینه های شان )آلوارو موراتا، پیر امریک اوبامیانگ و دیه گو کاستا( پاسخ مثبت نگرفته اند و حالا 
می خواهند شانس خود را برای خرید کاستا امتحان کنند و به همین منظور با ژرژ مندز مدیر برنامه های 

این بازیکن اسپانیای وارد مذاکره شده اند.
به نظر می رسد چلسی هم ترجیح می دهد که کاستا را به میلان بفروشد به خصوص که پافشاری این 

بازیکن ملی پوش برای پیوستن به اتلتیکو مادرید آنها را در یکی دو ماه اخیر آزار داده است.
در هر صورت اگر میلان نتواند کاستا را برای بازی در ایتالیا متقاعد کند، تنها دو گزینه دیگر خواهد 
داشت که یکی از آنها اوبامیانگ است که جذب او از دورتموند مستلزم خرج کردن پولی هنگفت در 
حدود ۸0 تا ۹0 میلیون یورو است و دیگری نیکلا کالینیچ، مهاجم فیورنتینا که جذب او آسان تر 

خواهد بود.

کلوپ: کوتینیو را به بارسلونا نمی دهیممولر: سه گانه را می خواهیم  میلان برای خرید کاستا با مندز وارد مذاکره شد

قرمزپوشان تبریز نسبت به آخرین دیدار با پرسپولیس، ۵0 
درصد تغییر داشته اند.

 محرومیت تراکتور از نقل و انتقالات زمستانی و تابستانی 
دردسرهای بزرگی برای آن ها ایجاد کرد. خبر محرومیت 
با پرسپولیس  بازی  انتقالات، در آستانه  از نقل و  آن ها 
در رسانه ها منتشر شد تا نتوانند در دیدار با سرخپوشان 
پایتخت از عالیشاه، نوراللهی، بیگ زاده و شهباززاده استفاده 

کنند.
در  و  رسید  پایان  به  سختی  به  پرشورها  برای  فصل   
شرایطی که پیش بینی می شد با توجه به محرومیت از 
خرید بازیکنان جدید، با سرمایه های تیم تمدید قرارداد شود، 
اما تراکتوری ها محسن بنگر را کنار گذاشتند و سعید آقایی، 
لوسیانو ادینهو و اخباری را از دست دادند و مصدومیت هادی 
محمدی نیز سبب شد تا ترکیب تراکتور به کلی دچار تغییر 

شود.
تراکتورسازی در بازی مقابل پرسپولیس با ترکیب اخباری، 
بنگر، محمدی، ایرانپوریان، آقایی، مهدی زاده، کرار، ابراهیمی، 
پودرزی، نوری، حاتمی به میدان رفتند و ادینهو نیز به عنوان 
بازیکن جانشین به میدان آمد. در آن بازی شریفی، کیانی 
و عشوری نیز به دلیل محرومیت در ترکیب تراکتور حضور 

نداشتند.
حالا نگاهی به ترکیب سرخ های تبریز در بازی با اس 
خوزستان نشان میدهد لیست نفرات تراکتور در این فصل 

دچار تحولات زیادی شده است.
گروسیان، نادری، طاهران، نصر آزادانی و آزادی بازیکنان جوانی هستند که در دیدار روز پنج شنبه مقابل مدافع عنوان قهرمانی لیگ 
به میدان خواهند رفت و عشوری، کیانی و شریفی نیز دیگر تغییرات تیم گلمحمدی برای بازی هفته دوم نسبت به آخرین رویارویی 

با پرسپولیس خواهد بود.

شرکت بهنام پیشروی کیش، مالک جدید متعهد به 
پرداخت مطالبات بازیکنان تیم نفت تهران است .

پس از یک سال و اندی جنجال درباره مطالبات باقی 
مانده بازیکنان سابق نفت که چهره های مهمی مثل 
علیرضا بیرانوند و سیدجلال حسینی نیز در میان آنها وجود 
دارد، اداره کل روابط عمومی وزارت نفت در پی طرح ابهام 
هایی درباره تیم واگذار شده نفت تهران و به منظور تنویر 

افکار عمومی اطلاعیه ای صادر کرد.
 در این اطلاعیه آمده است: به اطلاع می رساند باشگاه 
ورزشی نفت در تاریخ ۸/۴/۹۵ پس از طی مراحل قانونی به 
شرکت بهنام پیشرو کیش واگذار گردیده و از همان تاریخ 
باشگاه در اختیار این شرکت قرار گرفته و عزل و نصب 

مدیران نیز توسط آن باشگاه صورت گرفته است.
که  است  آمده  به صراحت  باشگاه  فروش  قرارداد  در 
پرداخت دیون باشگاه و مطالبات اشخاص حقیقی و حقوقی 
کلًا به عهده خریدار )شرکت بهنام پیشرو کیش( است و 
این شرکت متعهد است که نام باشگاه را تغییر داده و از 

عنوان »نفت« استفاده نکند.
نفت  باشگاه  سهام  درصد  واگذاری 100  به  توجه  با 
تهران، شرکت ملی نفت ایران هیچگونه مسئولیتی در قبال 
اشخاص حقیقی و حقوقی نداشته و خریدار باشگاه ضمن 
تعهد در قبال سهامداران باشگاه در قبال اشخاص حقیقی و 

حقوقی طلبکار نیز متعهد و مسئول است.
به این ترتیب طلبکاران نفت تهران باید مطالبه خود را از شرکت بهنام پیشرو پیگیری کنند . 

البته بهنام پیشرو نیز تا به حال پاسخ بازیکنان و کادر سابق نفت را نداده و البته از فصل گذشته نیز مبلغی را به کادر 
جدید متعهد است . 

با کنار کشیدن شرکت نفت ، کار نفتی های سابق برای دریافت طلب ها سخت تر هم شده است .

 پاسخ شرکت ملی نفت به اعتراض سیدجلال و بیرانونداز پرسپولیس تا پرسپولیس؛ تغییر 50 درصدی تراکتور!
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وقتی ناخن خبر از بیماری می دهد! 
درمانگران سنتی، و حتی پزشکان با سابقه با نگاه به بیمار سرنخ هایی از وضعیت و کیفیت 

سلامت وی کسب می کنند. در پزشکی سنتی چینی، افراد 
روند مشاهده، بوییدن، گوش دادن، و لمس کردن را برای 

بررسی کیفیت سلامت فرا می گیرند. 
بدن شما نشانه های پنهان بسیاری را ارائه می 
کند و نکته مهم این است که بدانید به کجا نگاه 
کنید، به دنبال چه چیزی باشید و نشانه هایی که 

مشاهده می کنید به چه معنا هستند. 
به دلیل این که ناخن های دست رشدی سریع 

و مداوم دارند، یکی از شاخص های خوب برای 
بررسی شرایط سلامت هستند. باور داشته باشید یا 

خیر، شما می توانید نشانه های اولیه نارسایی اندامی را از 
روی ناخن ها پیش از آن که احساس علائم شما را راهی مطب 

پزشک سازد، متوجه شوید. رنگ و کیفیت ناخن بازتاب دهنده موضوعات مختلفی هستند 
و از این رو باید به آنها توجه داشته باشید. 

نشانه های رنگ ناخن 
ناخن های رنگ پریده و به ویژه ناخن ها )و پوست( بسیار رنگ پریده می توانند نشانه 
هایی از کم خونی )سطح پایین آهن خون(، کمبود مواد مغذی )تمام منابع ویتامین ها(، 
نارسایی احتقانی قلب و بیماری کبد باشند.  ناخن های سفید با نشانگرهای اضافی به 
موضوعات مختلفی اشاره دارند. رنگ سفید به همراه لبه های تیره تر می تواند نشانه ای 
از هپاتیت باشد. رنگ سفید به همراه قسمت باریک صورتی در پایین )به نام ناخن تری 
شناخته می شود( می تواند نشان دهنده بیماری کبد، نارسایی احتقانی قلب، نارسایی کلیه 
یا دیابت باشد.  ناخن های زرد اغلب با عفونت قارچی و همچنین عملکرد نادرست کبد 
پیوند خورده اند. اگر ناخن ها زرد و شکننده یا ضعیف هستند، این شرایط می تواند نشان 
دهنده ابتلا به بیماری هایی مانند سوریازیس، دیابت، یا بیماری های ریوی )به عنوان مثال، 
برونشیت مزمن( یا تیروئید باشد. هشدار: سیگار کشیدن نیز می تواند موجب زرد شدن 
ناخن ها شود.  ناخن های آبی، مانند لب های آبی، می توانند نشان دهنده سرمای بیش از 
اندازه یا کمبود اکسیژن باشند. اگر احساس سرما نمی کنید، رنگ آبی ناخن ها می تواند 
نشان دهنده مشکلات تنفسی مانند بیماری مزمن انسدادی ریه )COPD( و آمفیزم باشد. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران ، لکه های سفید روی ناخن های دست اغلب نشان 
دهنده کمبود روی هستند. حتی با دنبال کردن یک رژیم غذایی خوب، اگر با لکه های 
سفید روی ناخن های خود مواجه شده اید ممکن است به مصرف مکمل روی برای 
دریافت میزان کافی از این ماده معدنی نیاز داشته باشید. با این وجود، کمبود روی می 
تواند به واسطه مسائل دیگر نیز شکل گرفته باشد و از این رو، مراجعه به پزشک گزینه ای 
خوب است. پیش از مراجعه به پزشک مدتی صبر کنید زیرا لکه های سفید روی ناخن 
های دست ممکن است در نتیجه یک آسیب جسمانی نیز شکل گرفته باشند، که پس 
از مدتی از بین بروند.  ناخن های سیاه یا خطوط تیره زیر ناخن ها می توانند نشانه ای از 
یک سرطان پوست خطرناک، مانند ملانومای کشنده باشند. اگر با رگه های سیاه یا رشد 

دردناک ناخن ها مواجه شده اید، در کوتاه ترین زمان ممکن به پزشک مراجعه کنید. 
نشانه های کیفیت ناخن 

ناخن هایی که دارای سطحی ناهموار یا حفره دار هستند می توانند نشانه ای از ابتلا به 
سوریازیس یا مراحل اولیه اختلالات خودایمنی، مانند آرتریت روماتوئید و اختلالات بافت 
همبند، مانند سندرم رایتر، باشند.  ناخن های شکسته یا چاک خورده اغلب با نشانه های 
اختلالات تیروئید، به ویژه کم کاری تیروئید، پیوند خورده اند. این شرایط می تواند نشانه 
ای از کمبود ویتامین، به ویژه ویتامین های A، C و B )بیوتین( باشد. همچنین، عفونت 
قارچی می تواند دلیل شکستگی یا شکنندگی ناخن های دست باشد، اگر با زردی رنگ 
آنها همراهی می شود.  ناخن قرمز پف کرده به واسطه التهاب در اطراف لبه های ناخن، 
به ویژه در پایه، شکل می گیرد. این شرایط می تواند به واسطه جراحت، عفونت یا بیماری 

های بافت همبند، مانند لوپوس، شکل گرفته باشد.

هوس غذاهای شیرین امانتان را بریده؟ 
کمبود منیزیم دارید!

شاید زیاد با فواید منیزیم آشنا نباشید اما این ماده معدنی به بهبود سردرد، کاهش 
اضطراب و کاهش هوس غذاهای قندی کمک می کند. اما نکته قابل توجه این است 

که تحقیقات نشان داده بسیاری از ما به اندازه کافی منیزیم 
دریافت نمی کنیم.

منیزیم یکی از مواد مغذی بسیار مهم اما گمنام 
است. منیزیم در کنار کلسیم ماده مغذی ضروری 
برای تمام فعالیت های سلولی است اما بدنمان 
نمی تواند آن را خودش بسازد. این ماده معدنی را 
باید خودمان در طول روز از غذاها، نوشیدنی ها و 
یا مکمل ها بدست بیاوریم. مقدار منیزیم مورد نیاز 

در یک روز برای خانم ها 310 تا 320 میلی گرم و 
برای آقایان ۴00 تا ۴20 میلی گرم است.

منیزیم حتی با اینکه به اندازه کافی مصرف نمی شود 
باز هم نادیده گرفته شده است. استرس می تواند سطح منیزیم 

را پایین بیاورد و در نتیجه فشار خون افزایش می یابد و هورمون های استرس از جمله 
کورتیزول و آدرنالین بالا می روند. دریافت منیزیم کافی همچنین برای تنظیم گوارش، 
قعالیت عضلات و تولید انرژی نیز اهمیت دارد. منیزیم حتی در تولید سروتونین نیز تاثیر 
دارد، انتقال دهنده عصبی که مسئول متعادل کردن خلق و خو است.در ادامه به شما 

خواهیم گفت چگونه مطمئن شوید که دیگر کمبود منیزیم نخواهید داشت.
میان وعده های خود را تغییر دهید

یکی از راه های ساده دریافت منیزیم اضافه کردن گیاهانی به برنامه غذایی است که برگ 
های سبز تیره دارند نظیر اسفناج و کلم. همچنین می توانید از بروکلی، کدو حلوایی، آجیل 
ها ) به ویژه بادام (، لوبیاها و همچنین پودر کاکائو استفاده کنید. اگر بتوانید در برنامه عادی 
روزانه خود غذاهای حاوی منیزیم را وارد کنید بهترین روش را برای مقابله با کمبود در 
پیش گرفته اید. می توانید از بادام به عنوان یک میان وعده استفاده کنید اما اگر شک دارید 
که بتوانید منیزیم کافی را جذب بدن کنید می توانید از مکمل های آن استفاده نمایید. 

توصیه می شود مکمل منیزیم را قبل از اینکه بخوابید استفاده کنید.
آب معدنی خود را بهبود دهید

اگر آب گازدار دوست دارید راهی ساده برای افزایش منیزیم دریافتی به واسطه آن وجود 
دارد. آب معدنی را که می خرید چک کنید تا مطمئن شوید منیزیم نیز یکی از مواد معدنی 
داخل آن است. آب معدنی های گازدار می توانند از ساده ترین روش ها برای دریافت مواد 

معدنی مورد نیاز بدنتان باشند.
از مکمل منیزیم استفاده کنید

منیزیم نمی تواند به خودی خود در یک قرص قرار بگیرد باید در کنار ماده ای دیگر 
باشد تا به تثبیتش کمک کند. بزرگترین مسئاله برای مکمل منیزیم خودش نیست بلکه 
ماده دیگریست که با آن ترکیب می شود. جذب منیزیم از انواع مختلف مکمل ها با 
یکدیگر متفاوت است و برخی از مولکول هایی که منیزیم با آنها ترکیب می شود عملکرد 
مخصوص به خود را در بدن دارند. بهتر است در صورت نیاز به استفاده از مکمل منیزیم 
با پزشک داروخانه یا پزشک خودتان صحبتی داشته باشید تا آنها گزینه مناسب را به شما 

معرفی کنند.

یک متخصص پوست  مطرح کرد

نور آفتاب، مهم ترین عامل در پیری زودرس 
پوست

یک متخصص پوست گفت: آفتاب، مهم ترین عامل در پیری زودرس پوست، پیدایش 
چین و چروک و لک در پوست صورت است.

دکتر رضا قادری ، اظهار کرد: حفاظت در برابر آفتاب در فصل گرما از اصول اولیه 
حفاظت از پوست است. وی با بیان اینکه نور آفتاب از طول موج های متفاوتی مانند اشعه 
ماوراءبنفش، نور مرئی و مادون قرمز تشکیل شده، افزود: اشعه ماوراءبنفش طول موج 
خاصی از نور خورشید است که به سه قسمت A، B   و C تقسیم می شود. وی در خصوص 
ضرورت استفاده از ضد آفتاب ها بیان کرد: نور ماوراء بنفش C از جو عبور نمی کند زیرا در 

صورت تخریب لایه ازون و عبور از جو هیچ موجود زنده ای در زمین باقی نخواهد ماند.
وی تصریح کرد: اشعه ماوراءبنفش نوع B نیز در صورت تماس با پوست بر روی اپیدرم 
یا همان لایه خارجی پوست تاثیر می گذارد و باعث آفتاب سوختگی می شود که باید توجه 
داشت تکرار این آفتاب سوختگی ها بسیار خطرناک است. اگر سابقه شش مورد آفتاب 
سوختگی از دوران کودکی وجود داشته باشد، خطر ایجاد ملانوم که کشنده ترین سرطان 
پوست است، دو برابر افزایش می یابد. این استاد دانشگاه اظهار کرد: اشعه ماوراءبنفش 
با شکستن کلاژن پوست، ساخت رادیکال های آزاد و مهار مکانیسم های ترمیم پوست، 
می تواند منجر به بروز تغییراتی در بافت پوست، ایجاد کک  و مک، چروک، تغییر رنگ، 
پیری پوست و از همه مهم تر سرطان های مختلف در پوست شود. قادری ادامه داد:  افراد 
باید سعی کنند تا حد امکان در ساعات خیلی گرم روز که زاویه تابش آفتاب عمود است، 
یعنی حدود ساعت ۹ صبح تا پنج بعدازظهر در مناطق کویری و نیز بین ساعت 10 صبح 
تا سه بعدازظهر در مناطق معتدل و کوهستانی در معرض مستقیم نور آفتاب قرار نگیرند.

وی با بیان اینکه هر چند بعضی قسمت های بدن مانند صورت را نمی توان به طور 
کامل پوشاند، افزود: استفاده از لباس های آستین بلند و تا حد ممکن پوشیده، استفاده از 
دستکش، کلاه های لبه دار و عینک های آفتابی استاندارد، از دیگر راهکارهای مقابله با تبعات 
منفی برابر اشعه آفتاب است. قادری با بیان اینکه شاید سنت پسندیده کاربرد نقاب در زنان 
مناطق جنوبی کشور مانند بندرعباس، مؤیدی برای این موضوع باشد، یادآور شد: از دیگر 

راهکارهای مقابله با تبعات منفی اشعه آفتاب، استفاده از کرم ضد آفتاب مناسب است.

علمی و سلامت 
چهار شنبه -یازدهم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4340

 

آهسته شدن پیری مغز با خون بند ناف
پژوهشگران پارک علم و فناوری جهاددانشگاهی 
البرز با تولید ۵0 نوع محصول از زغال توانستند 
بازار مناسبی برای فروش محصولات خود در کشور 

ایجاد کنند.
کوره های  ساخت  طرح  مجری  کوشا،  هرمز 
و  شهری  کوچک  سوزهای  زباله  و  "پیرولیز" 
بیمارستانی را زمینه اصلی تحقیقات خود نام برد 
و گفت: بر این اساس ما از سال ۸0 تحقیقات خود 
را بر روی زغال و فرآورده های آن متمرکز کردیم 
و نتایج این تحقیقات تعریف کاربردهای متنوع از 

زغال شد.
نوع  زغال، ۵0  از  استفاده  با  اینکه  بیان  با  وی 
محصول مختلف تولید کردیم، یادآور شد: 3 نوع 
لوسیون، آدامس، بیسکوئیت، دئودورانت بدن و کف 
پا، انواع کود و سم،  اسانس باربیکیو و لاک ناخن 
از جمله محصولاتی است که با استفاده از زغال 

تولید شده است.
کوشا، زغال مورد نیاز برای تولید این محصولات 
و  کاه  مانند  کشاورزی  ضایعات  از  استفاده  با  را 
کلش، سبوس و یا خاک اره دانست و اظهار کرد: 
این ضایعات در کوره های پیرولیز به زغال تبدیل 

اکتیو  زغال  به  زغال  این  تبدیل  با  و  می شوند 
محصولات مورد نظر را تولید می کنیم.

مجری طرح با بیان اینکه زغال دارای خاصیت 
گفت:  است،  سمی  مواد  جذب  و  باکتریال  آنتی 

زمانی که فردی دچار مسمومیت می شود، در مراکز 
درمانی به وی زعال اکتیو می دهند؛ چراکه این ماده 

قابلیت جذب گازهای معده و سموم را دارد.
وی با بیان اینکه از این ذغال در تولید آدامس 
استفاده کردیم، اظهار کرد: آدامس های موجود 
و  بوده  بورات  و  کلسیم  کربنات  بازار حاوی  در 
دارای خاصیت احیا کنندگی است و آدامس زغال 
تولید شده علاوه بر این ویژگی ها از خاصیت آنتی 
باکتریال و جذب مواد سمی نیز برخوردار است.

پژوهشگران پارک علم و فناوری جهاددانشگاهی 
البرز با بیان اینکه از این زغال همچنین در تولید 
اضافه کرد: در  استفاده شد،  زیبایی  لوسیون های 
در  زغال  این  از  آمریکایی  و  اروپایی  کشورهای 
این  از  استفاده  استفاده شده است.  تولید صابون 
ماده در لوسیون ها و صابون ها موجب خنثی سازی 
شدن  جوان  موجب  و  شده  پوست  رادیکال های 

پوست خواهد شد.
محصولات  این  برای  بازار  ایجاد  از  محقق  این 
تاکنون  گفت:  و  داد  خبر  اکتیو  زغال  بر  مبتنی 
سرمایه گذاران زیادی پیشنهاد خرید دانش فنی و 

تولید محصول را به ما ارائه کرده اند. 

طی روزهای اخیر بالاخره چندین دستگاه از جدیدترین محصول "تسلا" تحویل 
مشتریان شد و اکنون اولین عکس ها از "تسلا مدل 3" توسط "الون ماسک" 

بنیانگذار این شرکت، از کابین داخلی این خودروی هوشمند منتشر شده است.
شرکت "تسلا" همانطور که مالک آن اعلام کرده بود 30 دستگاه از جدیدترین 
خودروی خود یعنی تسلا مدل 3 را به مالکان آنها تحویل داد و اکنون نیز نخستین 

عکس ها را از طراحی بدیع داخلی این خودرو منتشر کرده است.
یکی از جزییاتی که تا به امروز همگان منتظر دیدنش بودند، فضای داخلی این 
خودرو است. اکنون انتشار عکس های کابین تسلا مدل 3 نشان از طراحی منحصر 

به فرد و خاص این خودرو دارد، به طوری که آن را بی مانند کرده است.
به نظر می رسد طراحی کابین این خودرو انقلابی در طراحی داخلی خودرو پدید 
آورده است.داشبورد این ماشین خالی از هرگونه دکمه ای است که تاکنون همه 

خودروها از آنها بهره می بردند.
جالب اینجاست که تسلا مدل 3 سرعت سنج ندارد. در واقع این خودرو بر 
خلاف دیگر خودروها هیچ گونه کیلومتر شمار، سرعت سنج و نشان دهنده دور 

موتور ندارد.

علاوه بر حذف کامل داشبورد سنتی، حتی ویژگی های سخت افزاری مانند 
نامرئی هستند.در تسلا مدل 3 همه امکاناتی که تاکنون  دریچه های هوا هم 
رانندگان را کمک می کرد با یک صفحه نمایش لمسی 1۵ اینچی جایگزین شده که 
در مرکز پنل اصلی براق خودرو قرار گرفته است.این صفحه نمایش همه اطلاعات 
لازم از سرعت گرفته تا عمر باتری را در اختیار راننده قرار می دهد که به راحتی 
با دو دکمه ای که در دو طرف فرمان تعبیه شده و یا توسط خود صفحه نمایش 
قابل کنترل هستند. حتی می توان از طریق صفحه نمایش، جریان هوای خروجی 
از دریچه های تهویه را در جهات دلخواه تنظیم کرد."الون ماسک" قبلا با اعتماد 
به نفس کامل در حساب توییتر خود گفته بود که مردم با وجود همه تغییرات، از 

خودروی جدید استقبال خواهند کرد.
این خودرو سوییچ ندارد و در عوض با گوشی هوشمند راننده از طریق بلوتوث 
متصل می شود و هنگامیکه راننده به خودرو نزدیک شود، قفل خودرو به صورت 
خودکار باز می شود. دو کارت الکترونیکی که توسط فناوری "NFC" خودرو را باز و 
روشن می کنند نیز در دسترس است که می توان در مواقع لزوم در اختیار ماموران 

پارکینگ یا دیگران قرار داد.

 USS( "ناو هواپیمابر "یو.اس.اس. جرالد آر. فورد
Gerald R Ford(برای نخستین بار با استفاده از یک 
منجنیق الکترومغناطیسی، هواپیمای جنگنده ای را به 

هوا پرتاب کرد.
مرداد(،   ۶( ژوئیه   2۸ تاریخ  در  جنگنده  این 
 Jamie("استراک "جیمی  کاپیتان  توسط 
پرتاب  "سیستم  یک  و  شد  هدایت   )Struck
ناو  پرواز  عرشه  از   )EMALS("الکترومغناطیسی
هواپیمابر آن را به هوا پرتاب کرد. در این عملیات 
همچنین برای نخستین بار، هواپیمای جنگنده با 
به"دنده  پیشرفته موسوم  از یک سیستم  استفاده 
بر   )AGG( یا   Arresting Gear(("کننده متوقف 

روی ناو فرود آمد.
بیش از ۶0 سال است که ناوهای هواپیمابر سراسر 
هواپیماهای  بخار،  منجنیق های  از  استفاده  با  دنیا 
مجهز به بال ثابت را به هوا پرتاب کرده اند. این در 

و  بوده  پیچیده  سیستمی  چنین  که  است  حالی 
نیازمند تعداد زیادی خدمه است که آن را عملیاتی 
و ثباتش را حفظ کنند. با این حال، EMALS که 
 )General Atomics( "توسط شرکت "جنرال اتمیک
سیستم  جای  به  بار،  نخستین  برای  شده،  تولید 
بخار تمامی عملیات را انجام می دهد اما طراحی و 
نیرودهی  آن ساده تر است.   این سامانه در مقایسه 
با سیستم بخار، قابل اعتمادتر بوده، نگه داری از آن 
ساده تر است و ظرفیت انرژی پرتاب بالاتری دارد. 
برای اینکه جت های سریع روی عرشه نسبتا کوچک 
ناو فرود بیایند، سیستم ترمز متوقف کننده جدید 
جایگزین سیستم سیم دار متوقف کننده سنتی شده 
است. این سیستم هم توسط "جنرال اتمیک" ساخته 
شده و مجهز به موتورهای الکتریکی و سیستم های 
بازیابی انرژی بوده که کار سیستم سیم دار هیدرولیک 

متوقف کننده قدیمی را انجام می دهند.

از آنجا که AAG با رایانه کنترل می شود، نیازمند 
خدمه کمتری برای عملیاتی شدن است و می توان 
آن را به سرعت برای تمامی سامانه ها از پهپادهای 
سبک گرفته تا بمب افکن های سنگین آماده کرد. این 
سیستم همچنین مجهز به سامانه های تشخیصی 

است که هزینه نگهداری آن را کاهش می دهند.
در  موفقیت  با    EMALS و  AAG سامانه های
نیوجرسی  در  واقع   )Lakehurst( "لیکهورست" 

آزمایش شدند.
ناو هواپیمابر "یو.اس.اس. جرالد آر.فورد" هم بالگرد 
ناو  پیشرفته ترین  و  می کند  حمل  هواپیما  هم  و 
هواپیمابر دنیا به شمار می آید که در مقایسه با ناوهای 

دیگر حامل تسلیحات و هواپیماهای بیشتری است.
این فناوری مجهز به یک عرشه غول پیکر است و 
گفته می شود هواپیماهای آن در مقایسه با هواپیماهای 

ناوهای دیگر سریع تر به هوا اوج می گیرند.

تولید 50 نوع محصول از زغال

انتشار اولین تصاویر از طراحی نوین داخلی تسلا مدل 3

پرتاب هواپیما توسط سامانه الکترومغناطیسی روی ناو هواپیمابر

محققان توانسته اند با تزریق یک پروتئین موجود در خون بند ناف، حافظه را به 
موش های پیر بازگردانند و مشکلات مربوط به یادگیری را در آن ها حل کنند.

تست روی جوندگان ضعیف نشان می دهد که پروتئین درمانی می تواند ناحیه هیپوکامپ 
مغز که برای تشکیل حافظه ضروری است را مجددا جوان سازی کند. هیپوکامپ اولین 

ناحیه ای است که در زمان پیری تخریب می شود.
موش های پیری که مورد درمان با این پروتئین قرار گرفتند، در تست های رفتاری، 
شبیه جانوران جوان عمل کردند. آن ها خیلی راحت در خلال maze)راهروهای تو در تو( 
عبور کردند، حافظه بهتری داشتند و مهارت های لانه سازی خود را مجددا از سر گرفتند.

محققان به سرپرستی تونی وایز کواری در آکسفورد کشف کرده اند که خون بند ناف 
انسانی در مقایسه با خون افراد پیری طبیعی، به طور غیر عادی حاوی مقادیر بسیار زیادی 
از پروتئینی به نام TIMP2 است و زمانی که موش تزریق شد، موجب فعال شدن گروهی 
از ژن ها درون هیپوکامپ شد و در نتیجه این بخش آناتومیک مغز قادر به سازش پذیری 

برای پردازش اطلاعات جدید بود.
در صورت موفقیت آمیز بودن این درمان در مورد انسان، این پروتئین مشتق از خون 
بند ناف می تواند اسلحه ای بالقوه علیه کاهش عوارض پیری و بروز بیماری های عصبی 

مانند آلزایمر باشد.
نتایج قوی بدست آمده از این مطالعه امیدواری به درمان زوال عقل و کاهش حافظه 
در سنین پیری را افزایش می دهد اما محققین تاکید دارند که مطالعات بیشتر)انسانی( 

می تواند به کاربردی بودن آن در بالین صحه بگذارد. 

کودکان هم ورم مفاصل می گیرند
شایع ترین تصور نادرست درباره ورم مفاصل این است که آن را یک بیماری مختص به 

افراد پیر در نظر می گیرند.
هنگامی که بیشتر مردم درباره ورم مفاصل )آرتریت( فکر می کنند، این بیماری را با 
کودکان ارتباط نمی دهند. اما شایع ترین تصور نادرست درباره ورم مفاصل این است که 
آن را یک بیماری مختص به افراد پیر در نظر می گیرند. در واقعیت، ورم مفاصل هر فردی 
در هر سنی را می تواند تحت تاثیر قرار دهد. در افراد جوان و کودکان زیر 1۶ سال، ورم 
مفاصل به صورت متفاوت از بزرگسالان طبقه بندی می شود. دوره بیماری در کودکان 
به طور معمول متفاوت از بزرگسالان است. کودکان علائمی متفاوت را تجربه می کنند 
و به طور کلی شرایط بهبودی در آنها به واسطه پیش بینی بیماری مطلوب تر است. ورم 
مفاصل دوران کودکی به نام ورم مفاصل نوجوانی یا ورم مفاصل ایدیوپاتیک نوجوانی 

شناخته می شود.
زیرمجموعه های ورم مفاصل نوجوانی

برای دهه ها، ورم مفاصل نوجوانی به سه زیرمجموعه تقسیم شده بود که هر یک مفاصل 
مختلف را با یک الگوی مشخص از علائم تحت تاثیر قرار می دهند:

ورم مفاصل نوجوانی پلی آرتیکولار
ورم مفاصل نوجوانی پوسی آرتیکولار

ورم مفاصل نوجوانی سیستمیک
در سال 2001 اتحادیه بین المللی انجمن های روماتولوژی )ILAR( ورم مفاصل 
نوجوانی را به زیرمجموعه های بیشتری تقسیم کرد، که این کار عمدتا با اهداف پژوهشی 
انجام گرفت.  به نظر می رسد هفت زیرمجموعه ورم مفاصل ایدیوپاتیک نوجوانی به تکامل 
و توسعه خود ادامه خواهند داد، زیرا هر چه بیشتر از این شرایط اطلاعات کسب شده 
است. برای ایجاد درک اولیه، اجازه دهید سه زیرمجموعه اصلی ورم مفاصل نوجوانی را 

مد نظر قرار دهیم.
بیماری پلی آرتیکولار

بیماری پلی آرتیکولار بسیاری از مفاصل را شامل می شود. این نوع از ورم مفاصل نوجوانی 
بیش از پنج مفصل را تحت تاثیر قرار می دهد و شبیه ترین نمونه به آرتریت روماتوئید 
بزرگسالان است. دختران نسبت به پسران دو برابر احتمال بیشتری دارد به این بیماری 
مبتلا شوند. مفاصل به طور معمول به صورت متقارن )در هر دو سمت( تحت تاثیر قرار می 
گیرند. در این بیماری اغلب مفاصل کوچک دست ها و همچنین مفاصل دیگر تحت تاثیر 
قرار می گیرند. تب خفیف، کاهش وزن، و کم خونی ممکن است شکل بگیرند و در موارد 
شدید، احتمال مواجهه با مشکلات رشد وجود دارد. آزمایش عوامل روماتوئید در بیشتر 
کودکان مبتلا به بیماری پلی آرتیکولار منفی است و روند درمان و بهبودی به طور معمول 
خوب دنبال می شود. اقلیتی از کودکان که عوامل روماتوئید در آنها مثبت است، به نظر می 
رسد در معرض خطر بیشتری برای تخریب مزمن و پیشرونده و آسیب مفصلی قرار دارند.

بیماری پوسی آرتیکولار
بیماری پوسی آرتیکولار نوعی از ورم مفاصل نوجوانی است که چهار مفصل یا کمتر را 
تحت تاثیر قرار می دهد. شایع ترین مفاصلی که تحت تاثیر قرار می گیرند زانوها، آرنج 
ها، مچ ها و قوزک ها هستند.  به طور معمول، در این بیماری مفاصل به صورت نامتقارن 
تحت تاثیر قرار می گیرند )به عنوان مثال، مفصل در یک سمت بدن تحت تاثیر قرار می 
گیرد و نه هر دو سمت بدن(. بیماری پوسی آرتیکولار به عنوان شایع ترین نوع ورم مفاصل 
نوجوانی شناخته می شود. این نوع از ورم مفاصل نیز بیشتر دختران را تحت تاثیر قرار می 
دهد.  جواب آزمایش پادتن ضد انسدادی )ANA( در افراد مبتلا به این بیماری به طور 
معمول مثبت است و مستعد یک بیماری التهابی چشم به نام ایریدوسیکلیت هستند. در 
طبقه بندی جدید، این نوع از ورم مفاصل نوجوانی به نام ورم مفاصل ایدیوپاتیک نوجوانی 

الیگو ارتیکولار شناخته می شود.
بیماری سیستمیک

بیماری سیستمیک با علائم عمومی که اندام ها و قسمت های درونی بدن به غیر از 
مفاصل را تحت تاثیر قرار می دهند، آغاز می شود. این نوع از ورم مفاصل نوجوانی کمترین 
شیوع را دارد. بیماری سیستمیک اغلب با تب آغاز می شود که شکل گرفته و از بین می 
رود و برای چند هفته یا چند ماه ادامه می یابد. همچنین، راش پوستی با رنگ روشن 
ممکن است روی ران ها و سینه پدیدار شود. کودکان مبتلا به بیماری سیستمیک ممکن 
است موارد زیر را بروز دهند: - نشانه های بزرگ شدن طحال و غدد لنفاوی - التهاب 
عضله قلب و بافت های اطراف آن - تعداد بالای گلبول های سفید خون - کم خونی - 

خستگی - کاهش وزن
روند بهبودی بیماری سیستمیک مطلوب در نظر گرفته می شود. در ۷۵ درصد موارد، 

این بیماری بدون اثرات طولانی مدت فروکش می کند.

انبه از خانواده میوه های آلویی می باشد، گیاهی خوراکی 
که قسمت گوشتی خارجی آن قشایی است که دانه را 
در بر گرفته است. انواع زیتون ، خرما و نارگیل از اعضای 
همین خانواده محسوب می شوند. انبه ها به نسبت رنگ ، 
شکل، طعم و سایز دانه هایشان به انواع مختلفی تقسیم 
می شوند. اگرچه در رنگ پوست انبه ها از سبز تا قرمز، زرد 
یا نارنجی تنوعاتی به چشم می خورد اما گوشت داخلی 
آن غالبا زرد طلایی است. انبه ها طعمی شیرین و خامه ای 
مانند دارند و بالغ بر 20 نوع ویتامین و مواد معدنی در آنها 
یافت می شود. انبه ها از متداول ترین میوه های مصرفی در 
سرتاسر جهان هستند. برخی از خواص مصرف انبه در 
حفظ سلامت عبارتند از کاهش خطر اختلالات نابینایی 
مرتبط با شبکیه چشم، کاهش خطر ابتلا به سرطان 
روده، بهبود در هضم غذا و حفظ سلامت استخوان ها و 

حتی انبه فوایدی برای پوست و مو دارد.
این اطلاعات از مجموعه مقالات مرتبط با فواید مواد 
غذایی محبوب، در مرکز علمی اخبار که وظیفه عمده 
آن جمع آوری مقالات است، تهیه شده است. در آنجا به 
تجزیه تحلیل مواد مغذی پرداخته و نگاهی موشکافانه به 
فواید احتمالی آنها در حفظ سلامت و به بررسی چگونگی 
گنجاندن انبه بیشتر در برنامه غذایی می شود، و البته 
خطرات احتمالی ناشی از مصرف انبه نیز بررسی شده 

است.
ارزش غذایی انبه

1 فنجان انبه خرد شده حاوی 100 کالری، 1 گرم 
پروتئین، 0.۵ گرم چربی، 2۵ گرم کربوهیدرات )23 گرم 
قند و 3 گرم فیبر(، 100٪ ویتامین C مورد نیاز بدن، 
3۵٪ ویتامین A مورد نیاز، 20٪ از فولیت، 10٪ ویتامین 

۶B، و ۸٪ از ویتامین K و پتاسیم را تامین می کند.
مس،  تامین  بر  علاوه  غذایی  برنامه  در  انبه  وجود 
کلسیم و آهن، آنتی اکسیدان هایی از قبیل زیاکسانتین و 

بتاکاروتین را برای بدن به ارمغان می آورد.
خواص احتمالی مصرف انبه

انبه ها در زمره پر مصرف ترین میوه های سراسر جهان 
لقب گرفته اند.

مصرف انواع میوه ها و سبزیجات ارتباط مستقیمی با 
کاهش خطر ابتلا به بیماری های مرتبط با سبک زندگی 
انواع افراد دارد. بسیاری از تحقیقات نشان می دهد که 
افزایش مصرف مواد غذایی گیاهی مانند انبه، خطر ابتلا 

به مرض چاقی و بیماری های منجر به مرگ، دیابت، 
بیماری های قلبی را کاهش داده و پوست و مویی سالم 
را برایتان به ارمغان آورده، انرژی بدن را افزایش داده و در 

کل منجر به کاهش وزن خواهد شد.
زوال شبکیه ناشی از افزایش سن:

آنتی اکسیدان موجود در انبه موسوم به زیاکسانتین، 
حائلی در برابر تشعشات نورهای آبی مضر بوده و نقش 
محافظ را برای حفظ سلامت چشم ایفا می کند و احتمالا 

صدمات ناشی از زوال شبکیه را دفع می کند.
اثبات شده است که دریافت بالای انواع میوه ها )3 وعده 
یا بیشتر( خطر ابتلا و پیشرفت زوال شبکیه ناشی از 

افزایش سن را کاهش می دهد.
پیشگیری از آسم:

خطر پیشرفت آسم در افرادی که مقدار فراوانی از مواد 
مغذی ویژه ای مصرف می کنند بسیار پایین است. یکی از 
این مواد مغذی بتاکاروتین است که در انبه، پاپایا، زردآلو، 

بروکلی، طالبی، کدو حلوایی و هویج یافت می شود.
سرطان:

بر اساس مطالعات انجام شده در موسسه بهداشت 
عمومی تغذیه در دانشگاه هاروارد، برنامه غذایی سرشار 
از بتاکاروتین، نقش یک مدافع را در برابر ابتلا به سرطان 
پروستات ایفا می کند و همچنین در مطالعات انجام شده 
در ژاپن به اثبات رسید که مصرف بتاکاروتین نتایج 

معکوسی را در پیشرفت سرطان روده حاصل می کند.
محققانی که در دانشگاه اگریلایف تگزاس تاثیر عصاره 
پلی فنول موجود در انبه را در محیط آزمایشگاهی بر 
روی سرطان روه، سینه، ریه، خون و پروستات بررسی 
نمودند، دریافتند که انبه تاثیرات مثبتی بر تمامی انواع 
سرطان های ذکر شده دارد اما بیشترین تاثیر را بر روی 
سرطان سینه و روده از خود نشان می دهد. محققان 
امیدوارند که با انجام یک آزمایش بالینی جزئی بر روی 
افرادی که به طور فزاینده ای با التهابات داخلی مواجهند 
و خطر ابتلا به سرطان در آنها بالاست، اثبات کنند که 

انبه در پیشگیری و درمان سرطان تاثیرات مثبتی دارد.
سلامت استخوان ها:

جذب ویتامین K ناکافی خطر شکستگی استخوان 
را افزایش می دهد. جذب ویتامین K به میزان کافی با 
مصرف به موقع میوه ها و سبزیجات تامین می شود و 
برای بهبود جذب کلسیم بدن که برای سلامت کامل 

استخوان ها ضروریست، از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
دیابت:

مطالعات حاکی از آن است که میزان گلوکز خونِ 
افراد مبتلا به دیابت نوع 1 که از برنامه غذایی حاوی 
فیبر فراوان پیروی می کنند، پایین تر بوده و مصرف فیبر 
فراوان، شاخص قند خون، چربی و میزان انسولین را در 
افراد دارای دیابت نوع 2 بهبود می بخشد. 1 فنجان انبه 

حدودا حاوی 3 گرم فیبر می باشد.
راهنمای برنامه غذایی برای مردم امریکا برای زنان 21-

2۵ گرم فیبر در روز و برای مردان 3۸ – 30 گرم فیبر 
در روز توصیه می کند.

گوارش:
از آنجایی که انبه حاوی مقادیر فراوانی فیبر و آب 
می باشد، به پیشگیری از یبوست کمک شایانی کرده، 
موجب دفع منظم شده و دستگاه گوارشی سالم را برایتان 

به ارمغان می آورد.
بیماری های قلبی:

فیبر، پتاسیم و ویتامین های موجود در انبه مدافعی در 
برابر ابتلا به بیماری های قلبی محسوب می شود. افزایش 
جذب پتاسیم بعلاوه کاهش جذب سدیم از مهمترین 
تغییرات در برنامه غذاییست که خطر ابتلا به بیماری های 

قلبی و عروقی را در فرد کاهش می دهد.
پوست و مو:

انبه برای تقویت مو فوق العاده است زیرا حاوی ویتامین 
A یعنی ماده مغذی مورد نیاز در تامین چربی پوست 
بوده که رطوبت موها را نیز تامین می کند. همچنین 
ویتامین A برای رشد نسوج بدن از جمله پوست و مو 

حیاتیست.
جذب ویتامین C کافی که با 1 فنجان انبه در روز تامین 
می شود، از ملزومات تولید و حفظ کلاژن  که ساختار 

پوست و مو را شکل می دهد، محسوب می شود.
چگونه انبه بیشتری در برنامه غذایی خود بگنجانیم

رسیده بودن انبه را نمی توان بر اساس رنگ پوستش 
تشخیص داد. تلاش کنید تا انبه های تازه  و رسیده که 
بر اثر فشار کمی فرو می روند را انتخاب کنید. میوه هایی 
که لک های سیاه فراوانی بر روی پوستشان وجود دارد، به 
هیچ وجه انتخاب مناسبی نیستند و باید از آنها اجتناب 
نمائید. فرایند رسیدن انبه در دمای اتاق نیز متوقف 
نمی شود. طعم انبه  کم و بیش خنک بسیار مطلوب است.

یکی از بهترین روش های لذت بردن از انبه این است که 
آن را تروتازه خرد کرده البته خالی، بدون هیچ افزودنی 

دیگر، میل کنید.
سالاد میوه های گرمسیری، ترکیبی از پاپایا، آناناس و 

انبه تهیه کنید.
برای چشیدن طعم تازه میوه به لیوان لیموناد، چای 

سرد یا آب خود چند تکه انبه بیافزائید و هم بزنید.
با مخلوطی از پاپایا، انبه، jalapeno ، فلفل قرمز و فلفل 
chipotle، سسی تازه درست کنید و روی ساندویچ ماهی 

محبوبتان بریزید.
چند برش انبه یخ زده را به اسموتی خود بیافزائید. با آب 
آناناس مخلوط کنید، با توت فرنگی های یخی و ماست 

یونانی لذت گرمسیری شیرینی را تجربه کنید .
این برگر لوبیای سیاه را با سس آوکادو، انبه، فلفل 
پروتئین های  از  فوق العاده  ترکیبی  امتحان کنید که 
گیاهی و کربوهیدرات های پیچیده سرشار از خاصیت 

آنتی اکسیدانی است .

با فواید و ارزش غذایی انبه آشنا شوید

روبات همبازی کودکان به بازار آمد
یک شرکت فناوری روبات خانگی ساخته که می تواند کودکان را سرگرم کند، 

خرید های خانه را انجام دهد و البته قابلیت درک دستورهای صوتی را دارد.
سال گذشته شرکت ایسوس که در اصل تولید کننده رایانه است، از یک روبات خانگی 
به نام »زنبو« رونمایی کرد. این روبات  قابلیت خرید کردن، سرگرم کردن کودکان و البته 
نگهداری از سالمندان را دارد. اکنون این روبات  با قیمت ۵۹۹ دلار به بازار عرضه شده 
است. زنبو در حقیقت حاصل بلند پروازی »جانی شیه« مدیرعامل ایسوس برای ساخت 
روباتی است که هرخانواده ای می تواند آن را بخرد.  به گفته شرکت روبات مذکور می 
تواند به صاحب خود در انجام کارها کمک کند و او را سرگرم کند. زنبو به راحتی در 
خانه حرکت می کند و قابلیت درک دستورهای صوتی را دارد. علاوه بر آن اطلاعات مهم 
)وقت دکتر، دارو و برنامه ورزشی( را به طور صوتی به صاحب خود یادآوری می کند.  
روبات خانه را کنترل می کند تا در مواقع اضطراری کمک حال شود. زنبو در مواجهه 
با چنین وضعیتی، خیلی سریع به موبایل اعضای خانواده پیام هشداری می فرستد. 
ساکنان خانه پس از دریافت پیام می توانند از راه دور زنبو را هدایت کنند و با کمک 
دوربین این روبات از وضعیت افراد حاضر در خانه مطلع شوند.  همچنین روبات همبازی 
هوشمندی برای کودکان خواهد بود و با داستان ها و بازی های جالب آنها را سرگرم 
می کند.  سیستم صوتی با کیفیت آن نیز می تواند موسیقی محبوب کودکان را پخش 
کند. به گفته شرکت، زنبو حتی می تواند برای کودکان داستان بخواند و آنها را بخواباند!



خروج پردیسان از بن بست مواصلاتی 
از رویا تا واقعیت 

اجتماعی6
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مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم :

سه واحد صنعتی سنگ بزرگ استان قم مجدد 
راه اندازی می شود

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم با اشاره به ظرفیت های معطل 
مانده در صنعت سنگ قم یادآور شد: با همت مدیران ارشد استان و بخصوص 
استاندار بدنبال راه اندازی مجدد سه واحد صنعتی سنگ بزرگ استان قم که در 

کشور صاحب نام هستند هستیم.
 امیر طیبی نژاد در مراسمی که در آستانه بزرگداشت روز حمایت از صنایع 
کوچك برگزار شد طی سخنانی اظهارداشت: موفقیت ها و دستاوردهای بدست 
آمده در خوشه کسب وکار سنگ قم مدیون تلاش، هم افزایی و تعاملات دوطرفه 
فعالان سنگ قم و عامل توسعه خوشه بوده است.وی با بیان اینکه دستاوردهای 
بدست آمده نسبت به پتانسیل موجود بسیار کم و قانع کننده نیست گفت: با 
شناخت و نگاهی که سازمان صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران از صنایع 
کوچك قم و فعالان خوشه های کسب و کار دارند می بایست در سال جاری بیش 
از سال های گذشته پیشرفت در بخش های مختلف تولید و صنعت سنگ قم 

داشته باشیم.
طیبی نژاد تداوم واستمرار حرکت جمعی برای حفظ و گسترش فعالیت های 
این خوشه را خواستار شد و بیان داشت: کسانی که از بیرون به صنعت استان و 
بخصوص سنگ نگاه می کنند تغییرات جدی را متوجه می شوند.وی با اشاره به 
ظرفیت های معطل مانده در صنعت سنگ قم یادآور شد: با همت مدیران ارشد 
استان و بخصوص استاندار بدنبال راه اندازی مجدد سه واحد صنعتی سنگ بزرگ 
استان قم که در کشور صاحب نام هستند هستیم و در این زمینه اقدامات شایسته 
و خوبی انجام شده و امیدواریم در زمانی کمتر از مدت پیش بینی شده شاهد 

فعالیت مجدد این واحدها نیز باشیم.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم واحدهای تعطیل را همان سرمایه 
ها و اعتبارات نظام و بیت المال معرفی کرد و افزود: درست است که اشخاص 
حقیقی مالك واحد های صنعتی هستند و لی این وامها و تسهیلات و خدماتی 
که دریافت کرده اند همان حقوق تك تك مردم کشور است که معطل مانده و 
ما باید با فعال سازی مجدد آنها برای ایجاد اشتغال و تولید پایدار گام برداریم و 
برای تحقق این مهم از هیچ برنامه حمایتی و اقدامی برای خروج از این وضعیت 

دریغ نخواهیم کرد.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد

راه اندازی 12 یونیت دندانپزشکی 
در کلینیک های ویژه قم

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم از راه اندازی 12 یونیت دندانپزشکی در 
کلینیک های ویژه خبر داد.

محمدرضا مظفری با اشاره به راه اندازی کلینک های ویژه در قم اظهار کرد: راه 
اندازی این کلینک ها نقش موثری در ارائه خدمات درمانی به همشهریان دارد.

وی بیان کرد: راه اندازی کلینک های ویژه یکی از اقداماتی بود که در دولت 
پیگیری شد و در استان قم دو کلینیک ویژه ظفر و دارالشفا فعالیت کرده که 
پزشکان متخصص و فوق تخصص در آن حضور داشته و با تعرفه های دولتی و 

بسیار کم، اقدام به درمان بیماران می کنند.
مظفری اضافه کرد: ساختمان دو کلینیک در قم و در جوار بیمارستان شهید 
بهشتی و نکویی هدایتی فرقانی در حال احداث است که در مراحل پایانی فعالیت 

به سر می برد و در آینده نه چندان دور شاهد افتتاح آنها خواهیم بود.
وی افزود: یکی از خدمات ارائه شده در این کلینک ها، موضوع دندانپزشکی 
خواهد بود که قرار است 12 یونیت دندانپزشکی در دو کلینیک مستقر شده و 

متخصصان دهان و دندان در این کلینیک ها به خدمات رسانی بپردازند.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: در حال حاضر نیز یک یونیت 
به صورت شبانه روزی در مرکز دندانپزشکی فاطمیه )سلامت( فعالیت می کند که 

امیدواریم با راه اندازی یونیت های دیگر شاهد گسترش خدمات باشیم.

بهمن اطمینان 

منطقه پردیسان قم با حدود 1۵0 هزار تن جمعیت در 
10 کیلومتری قم در حال حاضر تنها یک راه خروجی و 
ورودی دارد و وعده های مسئولان برای بازگشایی 2 مسیر 
به این منطقه پرجمعت، رویایی است که بعد از سال ها 

هنوز به واقعیت تبدیل نشده است. 
مهمترین کابوس مردم پردیسان در روزهای حساس 
زندگی خود، گره های ترافیکی است که سال ها آنها را 

کلافه کرده است.
طرح نیمه تمام پل ورودی پردیسان نیز خود به عنوان 
یک معضل بر مشکل مردم این منطقه افزوده است، این 
پل بعد از سال ها، هم اکنون نه تنها غیرفعال است بلکه 
لاشه هایی از چوپ، سنگ و بشکه و آهن در مسیر حاشیه 
آن و در داخل جاده، وضعیت بسیار تاسف بار و آزار دهنده 
ای را برای مردم تداعی می کند.بسیاری از مردم پردیسان 
وعده های تکمیل این پل در ظرف مدت یکسال و یا ۶ 
ماه را شنیده بوند ولی هنوز گویا زمان موعود تکمیل این 
طرح به سر نرسیده است، همانگونه که مسئولان بارها از 
الله بروجردی در خرداد ۹۶ خبر داده  افتتاح بلوار آیت 
بودند، طرحی که هنوز مرحله زیرسازی آن تکمیل نشده 
است. پردیسان موطن اصلی مسکن مهر نشینان است، این 
منطقه که در دل خود هزاران مشکل دارد ولی هیچ چیز 
به اندازه بن بست راهی، مردم این منطقه را آزار نمی دهد.
نبود سرویس های ایاب و ذهاب به اندازه کافی از یک سو 
و افزایش نرخ کرایه تاکسی ها و اتوبوس بر مشکلات زیاد 
مردم این منطقه، افزوده است.در طول سال های گذشته 
وعده بازگشایی 2 بلوار شامل مرجعیت و زائر تسکینی بر 
آلام مردم این منطقه بود، ولی گویا باز افتتاح این 2 طرح 
بعد از سال ها، سر دراز دارد، بسیاری از مردم پردیسان 
تنها نقطه امیدشان به ماندگاری در این شهرک، بازگشایی 
این 2 مسیر بویژه بلوار آیت الله بروجردی است. بلواری که 
ابتدا قرار بود خرداد ۹۶ افتتاح شود و بعد به مهرماه ۹۶ 
موکول شد.بلوار مرجعیت سه فاز دارد ولی هدف اصلی آن 
باز کردن راه پردیسان به قم است که هنوز محقق نشده 
است. هر چند در طول سال های گذشته برای این بلوار 
چندین بار مراسم افتتاحیه گذاشته شده و حتی چندین 
بار نام این طرح نیز تغییر کرده است ولی هدف اصلی این 
طرح پردیسان است و زمانی می توان از افتتاح این طرح 
صبحت کرد که این راه به صورت کامل بازگشایی شود.
فاز اول این طرح از بلوار جمهوری تا خیابان شهید کریمی 
و فاز دوم از شهید کریمی تا شهرک قدس است و این 
2 فاز هیچ تاثیری در سرنوشت مردم پردیسان نداشته 
است، تنها خواسته مردم پردیسان که هدف اصلی طرح 
می باشد، افتتاح فاز سوم است و تنها با افتتاح این فاز 
می توان این بلوار را برای مردم پردیسان تعریف کرد.بلوار 
غدیر که در حال حاضر تنها مسیر تردد به سمت پردیسان 
است، با ترافیک سنگین خود به یکی از معضلات مهم 

ترافیکی در قم تبدیل شده است به گونه ای که برخورد 
2 اتومبیل در این بلوار، برابر با معطلی سایر افراد در این 
مسیر است.بلوار آیت الله بروجردی انتهای بلوار جمهوری 
است که در صورت بازگشایی شهرک پردیسان را از فاصله 
خیلی کمتری نسبت به بلوار الغدیر، به شهر مقدس قم 
بویژه مسجد مقدس جمکران، بلوار شهید کریمی و هسته 
مرکزی شهر وصل می کند.از سوی دیگر بلوار زائر نیز در 
امتداد رودخانه به پریسان قم است هرچند برخلاف بلوار 
مرجعیت نمی تواند مسافت این شهرک تا قم را کاهش 

دهد ولی از بارسنگین ترافیک می کاهد.
امام جمعه پردیسان :

پردیسان باید زودتر ازبن بست  مواصلاتی خارج 
شود

 امام جمعه پردیسان در گفت و گو با ایرنا با بیان این 
که گویا قرار نیست گره از کار مردم پردیسان با افتتاح 
مسیرهای دسترسی باز شود، از مسئولان خواست برای 
عمل  سرعت  با  ترافیکی  مشکلات  این  از  مردم  رهایی 

بیشتری کارها را دنبال کنند.
حجت الاسلام والمسلمین سید صمصام الدین قوامی 
ادامه داد: شهرداری در حال عملیات زیرسازی این طرح 
هاست و سایر اقدام ها مربوط به راه و شهرسازی است که 
باید با هماهنگی هر چه بیشتر، کار را به سرانجام برسانند.
وی خاطرنشان کرد: هر چند کارها برای به ثمر رسیدن 
طرح ها در حال انجام است و موانع اصلی و قانونی برطرف 

شده ولی بحث بودجه و اولویت های طرح ها نیز برای 
شهرداری وجود دارد که ما از این بابت هم گله مند هستیم 
و اعلام می کنیم پردیسان باید زودتر از این وضعیت خارج 
شود.امام جمعه پردیسان گفت: بر اساس گزارشی دریافتی 
از مسئولان، بلوار آیت الله بروحردی از نظر زیرساخت کامل 
شده و به جاده کهک اتصال پیدا کرد ولی آسفالت آن باید 
انجام شود که زمان بر نیز می باشد.قوامی بخشی از کندی 
کار را به دلیل انتخابات شوراها دانست و گفت: در انتخابات 
شوراها، چون اعضای جدید باید جایگزین افراد فعلی شوند 
و دوباره شهردار انتخاب کنند، هم وقت مردم گرفته می 
شود وهم طرح ها با تاخیر انجام می شود.وی ادامه داد: 
خواسته اصلی مردم پردیسان از شهرداری و شورای شهر 
سرعت بخشیدن به طرح بلوار مرجعیت و زائر و به سرانجام 

رساندن طرح شهید آوینی است.
قوامی گفت: با تغییر مدیریت حوزه علمیه و هیات امنای 
شهرک مهدیه، اختلاف نظرها در مورد طرح شهید آوینی 
برطرف شده و تنها بحث بودجه مانده است.طرح شهید 
آوینی، اتصال شهرک قدس به پردیسان از شهرک مهدیه 
است. چون بخشی از این مسیر باید از شهرک مهدیه عبور 
کند تاکنون هیات امنای شهرک با این اقدام موافقت نکرده 

بودند.
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم :

مسیر بلوار آیت الله بروجردی به پردیسان 
معارض ندارد 

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم نیز در این 
زمینه به ایرنا گفت: فعالیت در طرح آیت الله بروجرودی با 
جدیت ادامه داشته و تلاش ما افتتاح این طرح در آینده 
نزدیک است.علیرضا قاری قرآن ادامه داد: برای اتصال کامل 
پردیسان به بلوار آیت الله بروجردی بخشی از کار از جمله 
اتصال بلوار به پردیسان برعهده اداره راه و شهرسازی است 
و شهرداری نیز به صورت کارگاهی مشغول زیرسازی و رفع 
موانع برای تکمیل طرح می باشد.وی همچنین داشتن 
معارض برای این طرح را رد کرد و گفت: در مسیر بلوار 
آیت الله بروجردی به پردیسان معارضی وجود ندارد وهمه 
مشکلات از قبل برطرف شده است.وی با بیان این که کار 
زیرسازی طرح حدود پنج ماه دیگر زمان می برد، گفت: 
جدول بندی طرح انجام شده و پیش بینی می شود تا شش 
ماه آینده آسفالت آن نیز تکمیل شود.قاری قرآن خاطرنشان 
کرد: این بلوار به صورت 2 بانده می باشد و با تکمیل آن 
بخش مهمی از گره ترافیکی مردم پردیسان قم باز می شود.

وی با اشاره به آخرین وضعیت بلوار زائر نیز گفت: بخشی از 
این بلوار به دلیل قرارگرفتن در حریم رودخانه با مشکلاتی 

مواجه است که در حال رفع مشکل هستیم.
مدیر کل راه و شهرسازی استان قم:

هیچ تعهد و مسئولیتی در زمینه بلوار آیت الله 
بروجردی و بلوار زائر نداریم

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم نیز در گفت و گو 
با ایرنا تصریح کرد: این اداره کل در زمینه بلوار آیت الله 
بروجردی و بلوار زائر هیچ تعهد و مسئولیتی ندارد.حسن 
صبوری ادامه داد: شهرداری از ما درخواست کرده با توجه 
به این که وزارتخانه قیر یارانه ای دارد در این زمینه به آنها 
کمک کنیم ما نیز درخواست 2 تن قیر کردیم که هنوز 
محقق نشده است.وی گفت: این راه ها مربوط به شهرداری 
است و بر اساس قراردادهایی که دارند صفر تا صد آن را 
باید خود آنها پیش ببرند.چندی پیش، عباس حلوایی زاده 
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم 
در گفت وگویی از پیشرفت ۷۷ درصدی فاز سوم طرح بلوار 
آیت الله بروجردی خبر داد و گفت: این طرح دارای ۹.۴ 
کیلومتر طول بوده که قرارداد آن با بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان قم به مبلغ ۷1۵ میلیارد ریال می باشد 
که اواخر سال ۹3 منعقد شده است.بلوار مرجعیت نیز از 
جمله طرح های بزرگ قم است که در کاهش ترافیک بلوار 
الغدیر تاثیر زیادی دارد.این طرح که در 3 فاز پیش بینی 
شده فاز نخست آن حدفاصل سه راهی انسجام تا میدان 
شهید کریمی در ابتدای سال ۹۵ با اعتبار2۵ میلیارد ریال 
گشایش یافت. فاز دوم این بلوار نیز در حدفاصل میدان 
مرجعیت تا شهرک قدس با اعتباری بالغ  بر 1۴۸ میلیارد 
در  برداری رسید.پردیسان  بهره  به  در سال جاری  ریال 
منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع 
شده است، این منطقه در سال 13۷۷ توسط وزارت مسکن 
و شهرسازی وقت تاسیس و در سال 13۹0 به یکی از 

مناطق شهرداری قم تبدیل شد.

بهره مندی از مواهب طبیعی حق همه انسان ها 
است. اوج احساس آرامش برای انسان در دل طبیعت 
به دست می آید. کوه ها، جنگل ها، دریاها و بیابان ها 
یک  هر  و  بوده  کردگار  آفرینش  از  همگی جزئی 
سرشار از جاذبه های خاص خود هستند. با فرارسیدن 
فصل تابستان و تعطیلی مدارس، صنعت گردشگری 

در کشور رونق چشمگیری می یابد. 
 بیشترین حجم سفرهای تابستانی، معطوف به 
شهرهای ساحلی است. علاقه خانواده ها به استراحت 
و تفریح در سواحل دریا، هم فرصت مناسبی برای 
گردشگران محسوب می شود که کمی از مشکلات 
روحی و روانی حاصل از شغل و زندگی شهری فاصله 
بگیرند و هم فرصت اقتصادی مناسبی برای افراد 
بومی شهرهای ساحلی است؛ اما این فرصت ها تمام 
چیزی نیست که به واسطه سفر به شهرهای ساحلی 
رخ می دهد. اصولا در هر سفری برای گردشگران 
تهدیدهایی وجود دارد که پیشگیری از آسیب پذیری 
است.  هوشیاری  و  آگاهی  نیازمند  آن ها،  برابر  در 
این آسیب ها و تهدیدها از چند منظر قابل تأمل و 
بررسی هستند؛ برخی از این تهدیدها و خطرات به 
طی مسافت از مبدأ تا مقصد مربوط می شود و برخی 

دیگر به اقامت مسافران ارتباط دارد.
و  تهدیدها  بررسی  به  بخواهیم  اینکه  از  قبل 
بپردازیم، لازم  به شهرهای داخلی  مشکلات سفر 
است به این نکته اشاره کنیم که به هیچ وجه قصد 
نداریم با بیان این مطلب، احساس ناامنی را به شما 
مسافران گرامی منتقل کرده و به اصطلاح کام تان 
را تلخ کنیم؛ هدف ما فقط یادآوری نکات ایمنی 
است که اغلب شما به واسطه تجارب ارزنده خود از 

سفرهای تان از آن ها آگاهی دارید.
مهم ترین تهدیدها و مشکلاتی که در مسیر 

سفر به شهرهای ساحلی وجود دارد
سوانح  در  را  خود  عزیزان  که  افراد  از  بسیاری 
ساحلی  شهرهای  به  منتهی  جاده های  رانندگی 
در  بستگان شان  و  خود  اینکه  یا  داده اند  از دست 
احساس  به  شده اند،  عضو  نقص  دچار  سوانح  این 
خوشی که می تواند به طور ناخودآگاه با شنیدن نام 
این شهرها، جاده ها و خاطرات سواحل دریا برای 
هر فردی حاصل شود، دست نمی یابند. برای این 
نام جاده، شهر، دریا و  افراد ممکن است شنیدن 
مانند آن دردناک و آزاردهنده باشد و سرمنشأ این 
و  غفلت...  نیست جز  ناخوشایند، چیزی  احساس 
تنها یک لحظه غفلت؛ یک سبقت غیرمجاز، یک 
سرعت نامطمئن و یک خواب آلودگی و خستگی که 

می توانست با کمی استراحت رفع شود.

غیر از سوانح رانندگی که امیدواریم برای هیچ یک 
از هموطنان عزیز رخ ندهد، معضل دیگری در مسیر 
سفر به شهرهای ساحلی وجود دارد که مربوط به 
راه بندان جاده ها است. این مسئله که بیشتر مربوط به 
شهرهای شمالی کشور است، منجر به ازدست رفتن 
وقت،  اتلاف سوخت و انرژی و آلودگی محیط زیست 
می شود. آنچه مسلم است، بخشی از این معضل با 
مدیریت زمان، انضباط ترافیکی و رعایت مقررات 
راهنمایی و رانندگی توسط مسافران قابل پیشگیری 
است. یکی دیگر از معضلات جدی در جاده ها، عدم 
رعایت موازین شرعی و اخلاقی توسط برخی افراد 
است که زمینه نارضایتی خانواده ها را فراهم می کند. 
مزاحمت برای دیگران به ویژه ازطریق ایجاد آلودگی 
پدیده  زننده،  و  زشت  رفتارهای  گاهی  و  صوتی 
نامبارکی است که اگرچه پلیس به طور طبیعی و 
با  جامعه  افراد  به حق  انتظارات  و  قانون  برحسب 
مرتکبان این رفتارها برخورد و مقابله جدی می کند، 
اما انجام مطلوب و ایده آل این وظیفه مهم، بیش از 
هرچیز نیاز به مشارکت آحاد مردم به ویژه در زمینه 

معرفی هنجارشکنان دارد.
مهم ترین مواردی که امنیت مسافران را در 

سواحل یا محل اقامت آن ها تهدید می کند
تهدیدهای مربوط به محل اقامت:

شاید درحال حاضر اجاره ویلای شخصی برای یک 
یا چند شب به ویژه در شهرهای شمالی تبدیل به یک 
امر متعارف شده باشد؛ اما مسافران باید باور داشته 
باشند که اقامت در این منازل می تواند برای آن ها 
دردسرساز شود؛ البته این نکته هرگز به معنای جرم زا 
بودن این شهرها یا استعداد بروز جرم در افراد بومی 
نیست. افرادی به شکل های مختلف برای مستأجران 
موقت خود مشکل ایجاد می کنند، تبهکارانی هستند 
که جزو اقلیت این شهرها محسوب می شوند؛ اقلیتی 
که مشابه آن در تمام شهرها و کشورها وجود دارد. 
حد  تا  گردشگران  که  می کند  حکم  سلیم  عقل 
امکان از منازل شخصی دیگران استفاده نکنند و اگر 
هم مجبور به استفاده شدند، نکات ایمنی را کاملا 
از عدم نصب  نکاتی چون اطمینان  رعایت کنند؛ 
دوربین های مداربسته، تعویض موقت توپی قفل در 
ورودی، تعیین کردن مدت اقامت و اجاره بها به صورت 
مشخص و براساس توافق اولیه و مواردی نظیر این ها 
تأمین  زیادی  حد  تا  را  مسافران  امنیت  می تواند 
کند. در هر صورت بهترین راهکار ممکن، استفاده 
از هتل ها، میهمان پذیرها و مراکز اقامتی است که 
سازمان میراث فرهنگی و گردشگری برای مسافران 

پیش بینی و مهیا کرده است.

تهدیدهای موجود در سواحل دریا:
خوشبختانه در سال های اخیر طرح سالم سازی 
و  نهادها  سایر  و  پلیس  مشارکت  با  سواحل 
سازمان های مسئول با هدف برقراری امنیت و تأمین 
آسایش و رفاه خانواده ها به مرحله اجرا در می آید؛ 
این حال هنوز هم شاهد حوادث و رویدادهای  با 
ناگوار در سواحل هستیم. مهم ترین پیامد منفی در 
این زمینه، مربوط به قربانیان دریا است که معمولا 
اتفاق  سالم سازی  اجرای طرح های  محل  از  خارج 
می افتد. اگرچه گاهی در محل اجرای طرح ها نیز 
بی توجهی افراد به ویژه جوانان و نوجوانان به مناطق 
این مناطق علی رغم  از  علامت گذاری شده و عبور 
هشدارهای مسئولان مستقر در محل، مشکل ساز 
می شود. آنچه مسلم است، خطر غرق شدن افراد در 
سواحل خارج از محل اجرای طرح ها یا در پلاژهای 
خصوصی، به مراتب بیشتر است. به هرحال یک نکته 
نوجوانان شیفته هیجان و  اهمیت است که  حائز 
ماجراجویی هستند؛ وظیفه والدین یا افراد بزرگتر 
همراه آنان است که نوجوانان را به دل دریا نسپارند 
و این نکته را به آن ها یادآوری کنند که شناکردن 
در دریا با شناکردن در استخر متفاوت است و اغلب 
افرادی که قربانی آب های دریا شده اند، از مهارت لازم 
در شناکردن برخوردار بوده اند. به طور کلی می توان 
و متعهد  ماهر  افرادی  ناجیان غریق  اگرچه  گفت 
هستند، اما باید باور داشت که برای پیشگیری از 
هیچ  جامعه،  انسانی  سرمایه های  غرق شدن  خطر 

چیزی جای مراقبت والدین را نخواهد گرفت.
از دیگر مواردی که نارضایتی بسیاری از خانواده ها 
را در سواحل دریا به دنبال دارد، عدم رعایت موازین 
اخلاقی توسط برخی افراد است که اجرای طرح های 
سالم سازی در راستای پیشگیری از این قبیل موارد 
طرح،  اجرای  مکان های  در  است.  گرفته  صورت 
علاوه بر پلیس مأموران سایر نهادهای مسئول ازجمله 
و خدمات  دارند  نیز حضور  و هلال احمر  اورژانس 
مورد نظر خانواده ها را به آن ها ارائه می کنند. توصیه 
که  است  این  محترم  خانواده های  به  پلیس  اکید 
برای استفاده از دریا، حتما سواحل محل اجرای این 
طرح ها را انتخاب کنند. شاید برخی از افراد به بهانه 
مخالف  سواحل  سالم سازی  طرح  اجرای  با  آزادی 
باشند؛ اما لازم است به یاد داشته باشند که مأموران 
پلیس موظف به برخورد با آزادی های مغایر قانون 
و اخلاق در جامعه هستند و قانون و اخلاق هیچ 
تفاوتی بین خیابان و سواحل دریا قائل نشده است! 
با رعایت قانون و موازین اخلاقی، پلیس را در انجام 

وظیفه خدمت رسانی یاری کنید.

سـفر به شهرهاي سـاحلي 
فـرصت ها و تـهدیدها 






